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DE DIA EN DIA

EL BUTLLETÍ  286

SOTERRAMENT DE LA
LÍNIA D’ALTA TENSIÓ I DE-
PURADORA DE VILAVENUT

De moment en espera
Estem on estàvem pel que fa al soterrament de la línia
d’alta tensió. L’empresa de subministrament elèctric
pot començar quan vulgui. El darrer contacte va ser
que començarien les obres un cop estiguessin recollits
els sembrats dels camps afectats. Pel que fa a la de-
puradora, estem a l’espera de poder cedir els terrenys
a l’ACA, un cop sapiguem l’hereter del Sr. Joan Palo-
mer.

ÀREA D’EMERGÈNCIA 
DE RESIDUS URBANS 

DE VILAVENUT
A punt d’acabar

Aquesta àrea hauria d’estar en funcionament. Es va
començar però per problemes logístics de l’empresa
concessionària va estar aturada un mes. De totes ma-
neres, ara ha tornat a reprendre les obres i és previst
que es posi en marxa aquest mateix mes de juliol.

RADARS DIDÀCTICS 
A VILAVENUT I MELIANTA

Fet

Tal com estava programat,
el passat mes de maig es
varen col·locar dos radars
didàctics, un a Vilavenut i
un altre a Melianta, amb
l’objectiu de reduir la velo-
citat dels cotxes al seu pas
pels dos nuclis. El seu cost
ha estat d’uns 3.500€. Es-
perem que siguin ben efec-
tius.

El radar didàctic de Melianta

REMODELACIÓ DE LA REC-
TORIA DE VILAVENUT

A punt d’entregar la 1ª fase

Com sabeu, aquesta obra inclosa al PUOSC forma part d’un
grup d’actuacions encaminades a convertir la rectoria de Vi-
lavenut en un centre cívic. En aquesta primera fase s’han fet
un seguit d’actuacions, que estan a punt de culminar, per tal
d’eliminar barreres arquitectòniques (ascensor i lavabos
adaptats) i fer els tancaments de tot l’edifici amb alumini i doble
vidre (ICAEN-Next Generation). S’ha aprofitat, així mateix, per
renovar el paviment del primer pis i canviar uns cairats, que
havien flexat, i les instal·lacions de llum i aigua. Queden al-
guns dies per acabar aquestes darreres actuacions però amb
tota probabilitat estaran el enllestides el proper setembre. Un
cop acabades, només restarà el segon pis per acabar la re-
modelació d’aquest edifici.

Les obres de la caixa de l’ascensor el 13 de març del 2023

PLA PARCIAL DE LA FARRÈS
Fent camí

Sembla que hi ha un acord inicial entre els propietaris,
pas previ per iniciar el projecte de parcel·lació.
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MINIDEIXALLERIA I ÀREA
D’EMERGÈNCIA 

A MELIANTA
Llum verda aquest juliol

Es tracta de dos serveis ben diferents. Aquest juliol, l’Agència
de Residus de Catalunya donarà llum verda per a la cons-
trucció de la minideixalleria a Melianta. Estarà controlada per
personal del Puig, en principi, i oberta en un horari determinat.
S’hi podrà portar de tot, des de voluminosos fins a olis, piles
o runes i donarà servei, a més de Fontcoberta, a Esponellà i
Serinyà. Al seu costat s’hi construirà una àrea d’emergència
doncs la que hi ha funciona en precari i de forma provisional.
Serà d’ús exclusiu per a la gent de Fontcoberta i s’hi podrà
accedir les 24h del dia mitjançant un codi numèric o bé un tar-
geta magnètica. Es construirà segons planificació del Consell
Comarcal.

REGATGE DE CAMINS
Per aquesta segona meitat 

de l’any
El conveni que hem signat amb la Diputació és previst que
es dugui a terme, si el temps ho permet, durant la segona
meitat de l’any. Es faran alguns dels següents camins, depe-
nent del seu estat: cal Faisà, el Hangars, la Farrès, can Travé
o can Pelador. Ja es comunicarà oportunament.

MILLORA DE LA SEGURE-
TAT VIÀRIA A LA CARRE-
TERA DE  FONTCOBERTA

Acabada
Aquesta actuació, que feia temps que reclamàvem,
l’ha feta la Diputació de Girona en la seva totalitat a les
darreries de maig. Ha consistit en construir cunetes
americanes en els revolts més perillosos. Ha represen-
tat una millora molt considerable en aquesta via,
massa estreta pel volum de trànsit que hi ha. 

PARC DE SKATE A LA
PLAÇA DELS REMENCES

Instal·lada la 1ª fase

Aquesta instal·lació va ser una demanda reiterada dels nens
i nenes de l’escola en el Ple Jove. Donat que les caigudes
són habituals en els practicants d’aquesta activitat, els ele-
ments que la componen han d’estar molt ben instal·lats i ho-
mologats. Per això, són tan cars. Vàrem optar per posar mitja
instal·lació per veure el grau d’utilització. Segons l’ús que se’n
faci, es podran instal·lar la resta d’elements en una segona
fase. Aquesta obra ha costat uns 12.000€, més el refinat de
la pista i les feines de la brigada.

NOVA ENTRADA AL BOSC
D’ESPOLLA
Un pas més

El control d’accessos al bosc i al circuit d’Espolla s’ha com-
pletat. El que quedava per fer és el que dóna a la carretera
de Figueres. S’ha construïtun entremat de tanques, juntament
amb els cartells i els indicadors, que ajuden a controlar les ac-
tivitats que es poden fer en aquest espai d’alt valor ecològic
regulat com a zona PEIN. L’obra, que segueix el mateix model
dels altres accessos, ha estat dissenyada pel Consorci de
l’Estany i realitzada pel personal del Puig.

ARMARIS DE RECOLLIDA
SELECTIVA ALS 
DISSEMINATS

En funcionament
Amb un retard considerable, s’han pogut posar en funciona-
ment els armaris on es dipositen els contenidors de la recollida
selectiva als disseminats on hi ha un nombre suficient de
veïns. A la resta, ben aviat es col·locaran penjadors "tòtems"
per tal que els contenidors no s’hagin de deixar a terra i els
gossos, o altres animals, no puguin obrir-los i escampar les
deixalles. 
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Clausura de la legislatura 2019-2023, 17 de juny del 2023
(resum)

El Sr. Joan Estarriola (alcalde de l’Ajuntament de Font-
coberta) pren la paraula i diu aquestes paraules:

Bon dia a tothom, uns venen altres se’n van, això és llei de
vida. M’ha arribat l’hora del comiat, però abans d’acabar la
legislatura permeteu-me fer unes quantes consideracions.

La primera. Vull donar les gràcies. Vull donar les gràcies a
tots els companys que heu  format part de les llistes, gràcies
als regidors que heu compartir amb mi les candidatures, a
tots els diferents equips de govern dels que he format part,
a tots us agraeixo l’amistat, el recolzament i la fidelitat mos-
trada.

Als companys de les altres formacions que heu estat a l’o-
posició, en especial aquesta darrera legislatura, gràcies per
l’honestedat, la coherència i l’educació amb la que heu prac-
ticat les vostres intervencions

Vull agrair, també, al personal municipal, tant el de l’oficina,
com el de la brigada, com el personal de neteja gràcies per
la vostra professionalitat i per la vostra paciència. I us de-
mano disculpes per si alguna vegada m’he accedit per la
pressió diària. 

Gràcies al personal dels serveis tècnics per la vostra ajuda,
a l’antiga secretària i a l’actual secretari per la vostra empatia
i per la vostra flexibilitat.

També agraeixo a la parròquia i al mossèn, a tot el personal
de les entitats, els col·laboradors i voluntaris del poble, el
personal que ajudeu a muntar i desmuntar les festes, les pro-
ves esportives, la neteja de camins...

Gràcies, també, a tota la gent del municipi, ens hagueu votat
o no, pel respecte que m’heu demostrat sempre. Això m’ho
emporto cap a casa i serà meu per sempre.

La segona. Vull fer una mica de balanç de la trajectòria. Ser
alcalde del meu municipi és una de les millors coses que
m’han passat, no ho he buscat, m’ho he trobat. Els motius
pels quals un grup de companys vam decidir concórrer a
unes eleccions municipals van ser per contribuir a dinamitzar

el municipi i ajudar a dotar-lo amb serveis i equipaments bà-
sics que en aquell moment no existien. Puc afirmar que s’han
acomplert aquells objectius, primer fent un camp de futbol,
fent places, per la piscina inexistent, per l’església de Me-
lianta, per reobrir l’escola... sempre al costat o empenyent
l’equip del govern del moment.

Més tard, quan ens va tocar a nosaltres estirar del carro, amb
crisi i pandèmia pel mig, hem sabut estar a l’alçada. Val la
pena esmentar algunes actuacions que s’han fet: des del pa-
velló a la llar d’infants, la depuradora, el camp de futbol, la
rectoria de Vilavenut, accions en camps de cultura i ense-
nyament, el parc d’Espolla, els parcs de salut, l’atenció a les
persones, els grup de joves, l’ampliació i millora de l’escola,
les Nits Sota la Lloca, la col·lecció als Quatre Vents, etc. Tot
això, s’ha pogut fer mantenint les feines del dia dia i les acti-
vitats que ja teníem i que s’han arrelat encara més com el
Birravenut, la Festa del Cargol o la Fira de les 2 i 4 Rodes.

Partint d’aquell esperit inicial, s’ha intentat que tot el municipi
aconseguís l’equilibri necessari per tal que ningú en quedés
al marge i marcar un perfil propi per no ser un satèl·lit de Ba-
nyoles. Crec, sincerament, que ens n’hem sortit. El temps, i
només el temps, dirà si ha estat poc o molt.

Ara toca deixar espai al relleu i fer un pas al costat. Malgrat
algunes insinuacions, he actuat amb transparència, amb la
certesa que no he actuat mai amb intenció de perjudicar
ningú. Segur que algú es pot haver sentit perjudicat i me’n
disculpo, però no ha estat mai la meva intenció. Puc anar a
casa podent mirar la cara a tothom.

En tot comiat hi ha d’haver consells, dels qui marxen envers
els qui arriben, i aquest no serà una excepció. Heu de tenir
present que el pas per l’Ajuntament és temporal, que un dia
acabareu i tornareu a ser veïns rasos. Heu de poder parlar
amb tothom i, per tant, mesureu sempre les paraules ja que
costa molt poc fer mal i costa molt reparar. Heu de saber que
entre el que cal fer i el que jo vull fer, acabareu fent sempre
el que puc fer. I una última recomanació en el camí que ara
inicieu que, de fet, és el camí de la vida. Hi ha tres paraules
màgiques que us ajudaran a aplanar el camí, són aquestes:
bon dia, si us plau i moltes gràcies. Feu-les servir perquè a
mi m’han donat molt bon resultat. 

Resultats de les eleccions municipals 28 de maig 2023
ERC – Acord Municipal per Fontcoberta i Vilavenut: 322 vots, quatre regidors
Regidors electes: Francesc Xavier Cros Verdaguer, Josep Banal Ayats, Cristina Gusiñé Illa, Pau Mi-
guel Fort
Junts - Fontcoberta i Vilavenut – Compromís Municial (CM): 284 vots, tres regidors
Regidors electes: Dolors Bustins Serarols, Jaume Roura Noguer, Montserrat Grau Viñas
Més Fontcoberta: 151 vots, 2 regidors
Regidors electes: Johnny Rubio Valderrama, Eva Puigdemont Oliver 

Meses: 2
Cens: 1.109
Participació: 779 vots, 70,24 %
Abstenció: 330, 29,76 %
En blanc: 14 vots
Nuls: 8 vots
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Marxo content perquè la gent que em substitueix són perso-
nes que no venen a trencar res, venen a construir. El poble
queda amb molt bones mans. Sapigueu, els que entreu ara,
que podeu comptar amb mi pel que faci falta. Sort i encerts
pels que venen a agafar el relleu, fins sempre!

La Sra. Dolors Bustins (Portaveu de JUNTS) pren la paraula: 

Bon dia companys i companyes de legislatura i bon dia a tots
els assistents a aquest acte.

Com a cap de l’oposició a l’Ajuntament de Fontcoberta en
aquesta legislatura que avui acaba, voldria dir que, malgrat
que no hem estat a l’equip de govern, sí que hem procurat,
sempre, fer una oposició constructiva de cares al nostre mu-
nicipi, donant suport a les propostes que havíem de votar per

donar força a les iniciatives que ens afavorien com a poble i
ens hem abstingut en d’altres que consideràvem que no eren
les que nosaltres voldríem.

En Jaume, la Cristina i jo mateixa volem agrair la bona pre-
disposició de tots els treballadors i treballadores de l’Ajunta-
ment a facilitar-nos la informació que demanàvem, i als
companys regidors i regidores, la capacitat de parlar i aju-
dar-nos mútuament quan ha calgut.

I a l’alcalde, en Joan Estarriola, al qual no sempre li hem
comprat les seves propostes, l’acceptació i l’entesa que hem
tingut en el dia a dia de l’Ajuntament. Li desitgem que
aquesta nova etapa sigui ben profitosa i comptem amb la
seva experiència a l’hora de tractar temes del municipi. Mol-
tes gràcies.»

Constitució del nou Ajuntament de Fontcoberta (resum)

Joan Estarriola lliura la vara d’alcalde a Francesc Xavier Cros

A les 11h del dissabte 17 de juny del 2023 es va
constituir el nou Ajuntament de Fontcoberta a can
Jan amb l’assistència de nombrós públic.

Els candidats electes han presentat les credencials que han
estat degudament comprovades. També han fet entrega de
les pertinents declaracions de béns i activitats als efectes
de la inscripció en el Registre d’interessos de béns i
activitats. Per part de l’Interventor s’ha efectuat l’arqueig i
s’han actualitzat els justificants de les existències en
metàl·lic i valors dipositats a la caixa de la Corporació i les
entitats bancàries. Dona compte que, també, es troba a
disposició tota la documentació degudament actualitzada
relativa a l’inventari del patrimoni de la Corporació. 

CONSTITUCIÓ DE LA MESA D’EDAT
Tot seguit, es procedeix a la constitució de la mesa d’edat
que estarà constituïda pel regidor electe Sr. Francesc
Xavier Cros com a electe de major edat, que la presidirà, i
la Sra. Cristina Gusiñé, com a electe de menor edat.
Francesc Xavier Cros s’asseu a la cadira de la Presidència
i la Sra. Cristina Gusiñé al seu costat, a la seva dreta, com
a secretària de la mesa d’edat.

El secretari de l’Ajuntament procedeix a la lectura del nom
i cognoms dels regidors i regidores electes que assisteixen
a la sessió perquè acreditin la seva personalitat i ocupin el
seu escó. D’un en un, es dirigeixen a la Presidència,
acreditant cadascú la seva personalitat mitjançant
l’exhibició del document nacional d’identitat. El president de
la mesa d’edat comunica als presents que si hi ha algun/a
regidor/a afectat/da per alguna causa d’incompatibilitat
prevista per la Llei orgànica del règim electoral general o
altra legislació concordant, que ho manifesti en aquest
moment. Resultant que cap dels reunits és afectat per
causa d’incompatibilitat sobrevinguda, es procedeix a donar
possessió del càrrec de regidor a les diferents persones
que han resultat electes.

ACTE DE JURAMENT O PROMESA
La secretària de la mesa d’edat crida un a un i per ordre
alfabètic els regidors electes i cadascun per prestar jurament
o promesa. 

JOSEP MARIA BANAL AYATS, PAU MIGUEL FORT i
JAUME ROURA NOGUER : Prometo, per imperatiu legal,

complir fidelment les obligacions del càrrec de regidor de

l’Ajuntament de Fontcoberta pel qual he estat elegit, amb lleialtat al

Rei, i guardar i fer guardar la Constitució com a norma fonamental

de l’estat, i l’Estatut, com a norma institucional bàsica de Catalunya.

DOLORS BUSTINS SERAROLS, MONTSERRAT GRAU
VIÑAS i CRISTINA GUSIÑÉ ILLA: Prometo, per imperatiu legal,

complir fidelment les obligacions del càrrec de regidora de

l’Ajuntament de Fontcoberta pel qual he estat elegida, amb lleialtat

al Rei, i guardar i fer guardar la Constitució com a norma fonamental

de l’estat, i l’Estatut, com a norma institucional bàsica de Catalunya.

FRANCESC XAVIER CROS VERDAGUER: Prometo, complir

fidelment les obligacions del càrrec de regidor de l’Ajuntament de

Fontcoberta pel qual he estat elegit, amb lleialtat al Rei, i guardar i

fer guardar la Constitució com a norma fonamental de l’estat, i

l’Estatut, com a norma institucional bàsica de Catalunya.
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EVA PUIGDEMONT OLIVER: Prometo, complir fidelment les

obligacions del càrrec de regidora de l’Ajuntament de Fontcoberta

pel qual he estat elegida, amb lleialtat al Rei, i guardar i fer guardar

la Constitució com a norma fonamental de l’estat, i l’Estatut, com a

norma institucional bàsica de Catalunya.

JOHNNY RUBIO VALDERRAMA: Prometo, complir fidelment

les obligacions del càrrec de regidor de l’Ajuntament de Fontcoberta

pel qual he estat elegit, amb lleialtat al Rei, i guardar i fer guardar la

Constitució com a norma fonamental de l’estat, i l’Estatut, com a

norma institucional bàsica de Catalunya i prometo que treballaré per

una Fontcoberta políticament lliure evitant que sigui una moneda de

canvi d’estaments superiors. 

ELECCIÓ DE L’ALCALDE
Intervé el senyor Xavier Cros, tot dient:  atès que concorre la
majoria absoluta dels regidors electes, declaro legalment
constituïda la Corporació. Seguidament es procedirà a
l’elecció d’alcalde. El President de la mesa d’edat, pregunta
els regidors/es que encapçalen les llistes, si mantenen la
seva candidatura a alcalde o la retiren, manifestant-se en el
següent sentit: Johnny Rubio Valderrama, afirma que manté
la candidatura de MÉS FONTCOBERTA. El senyor Jaume
Roura Noguer, membre de JUNTS pren la paraula i diu: Els
grups d’ESQUERRA REPUBLICANA i JUNTS hem pactat
una Alcaldia compartida en un cicle de dos anys cadascun.
Per tant, avui el grup de JUNTS votarà favorablement la
investidura del senyor Francesc Xavier Cros Verdaguer com
a alcalde, al mateix temps que aquest vot referma la
candidatura de la cap de llista de JUNTS , senyora Dolors
Bustins Serarols, per ocupar l’alcaldia d’aquí a dos anys.

Intervé el President de la mesa d’edat, el Sr. Francesc Xavier
Cros i diu: tot seguit es procedirà a l’elecció de l’alcalde. El
secretari de la Corporació explica que trobaran un sobre i
una papereta en blanc, i demana a cada regidor/a que
dipositi en el sobre la papereta amb el nom del qui voten per
alcalde. La Sra. secretària procedeix a cridar els regidors per
ordre alfabètic que s’aixequen i dipositen el seu vot a l’urna
disposada a aquest efecte, excepte Francesc Xavier Cros i
Cristina Gussiñé que voten en darrer lloc. Una vegada
finalitzada la votació, el President de la mesa d’edat passa a
obrir l’urna i els sobres de la votació i a llegir les paperetes.
El resultat de la votació és el següent:

VOTS FRANCESC XAVIER CROS: 7
VOTS DOLORS BUSTINS: 0
VOTS JOHNNY RUBIO: 2

Continua la Sra. secretària de la mesa d’edat: Atès que el Sr.
Francesc Xavier Cros ha obtingut la majoria absoluta dels
vots emesos, queda proclamat alcalde. El secretari de
l’Ajuntament, prega al Sr. Francesc Xavier Cros que es
dirigeixi a la mesa i presti el jurament o promesa com a
requisit previ a la pressa de possessió del càrrec. El Sr.
Francesc Xavier Cros Verdaguer s’aixeca del seu lloc i diu: 
Prometo complir fidelment les obligacions del càrrec
d’alcalde de l’Ajuntament de Fontcoberta pel qual he estat
elegit, amb lleialtat al Rei, i guardar i fer guardar la
Constitució com a norma fonamental de l’Estat, i l’Estatut,
com a norma institucional bàsica de Catalunya. 

Tot seguit el Sr. Joan Estarriola Vilardell entrega la vara
d’alcalde al Sr. Francesc Xavier Cros Verdaguer. A
continuació, el Sr. Francesc Xavier Cros Verdaguer passa a
presidir la sessió de l’Ajuntament de Fontcoberta. El secretari
de l’Ajuntament informa que queda dissolta la mesa d’edat.

El Sr. Francesc Xavier Cros, Alcalde-President, cedeix el torn
de paraula a Johnny  Rubio Valderrama primer i després a
Dolors Bustins Serarols.

Parlament de Francesc Xavier Cros com a nou alcalde de Fontcoberta

Regals als regidors i regidores que pleguen 

Regal a Joan Estarriola que plega d’alcalde després de setze anys
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està explícitament prohibit utilitzar diners públics per
a la publicació durant aquest període. I així s’expressa
en el mateix butlletí, no ho podem fer, però ho fem...
Ole tu... Farem una oposició dura, però constructiva
per garantir que l’administració compleixi els principis
d’igualtat, simplificació, transparència, etc

Finalment, esperem que en aquest partit no s’acumulin
massa faltes tècniques, i arribem a moments de
desacord i dificultats que exigeixen reflexió i una presa
de decisions conscient i responsable. En aquest sentit,
estarem oberts al diàleg, en representació dels veïns
que ens han dipositat la seva confiança. Bon partit!

La Sra. Dolors Bustins, cap de JUNTS PER
FONTCOBERTA I VILAVENUT pren la paraula i diu el
següent: 

Primer de tot  felicitar a l’alcalde Xavier Cros
Verdaguer, per haver obert la porta a aconseguir un
pacte per fer més fort el govern municipal per aquesta
legislatura que comença.

També voldria agrair totes les persones que ens han
donat la seva confiança en aquestes eleccions. Volíem
un canvi a l’Ajuntament que d’entrada hi havia de ser,
perquè una bona part dels components d’aquesta
legislatura són nous. I aquest canvi es veurà quan tot
l’equip que avui s’ha constituït es posi a treballar per
fer millor el dia a dia de tots els veïns i veïnes del
municipi.

El Sr. Johnny Rubio, de MÉS FONTCOBERTA, pren la
paraula i diu el següent: 
Durant la campanya, hem mostrat imatges de tot allò
que crèiem que s’ha de millorar urgentment, ens hem
basat en fets, no es pot negar que està malament, i no
són casos puntuals i aïllats.

Permeteu-me que faci una metàfora amb l’esport. Ara
comencem el partit, hem fet l’escalfament, i durant
aquest match serem rivals, però entre quarts, a la mitja
part i al final del partit, hem de ser capaços de deixar-
ho de banda. Volem deixar molt clar, que en cap cas,
no hem dit que no es faci la feina des de l’Ajuntament,
creiem que es pot fer millor, i amb el nostre més sincer
respecte cap als treballadors, administratius, tècnics,
personal de neteja, brigada... Ells són els jugadors
d’aquest partit, i si l’equip no funciona, la major part de
vegades no és problema dels jugadors, sinó de
l’entrenador o la junta directiva. Així ho creiem, i així
continuarem, fent públic tot allò que no es fa bé, i per
contra, no ens cauran els anells per dir que hi ha coses
ben fetes, com la Festa del Cargol o l’aplec de la Mare
de Déu la Font.

En qualsevol cas, no hem tingut l’oportunitat real de
formar part de l’anomenat govern d’unitat, tot i
demanar per activa i per passiva la reunió dels tres
caps de llista, reunió, que no s’ha de fet, ni es volia fer
i, per tant, estarem a l’oposició jutjant tot allò que
creiem que no es fa de manera correcta, com la
publicació del butlletí en època de campanya, quan

El nou consistori municipal, de la XII legislatura 2023-2027, d’esquerre a dreta: Pau Miquel Fort, Montserrat Grau Viñas, Josep Banal Ayats, Dolors Bustins Sera-

rols, Francesc Xavier Cros Verdaguer, Johnny Rubio Valderrama, Cristina Gusiñé Illa, Eva Puigdemont Oliver, Jaume Roura Noguer
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disposició de comprometre’m.

He estat setze anys a l’Ajuntament com a regidor de
diferents àrees i com a primer tinent d’alcalde, i he
arribat a presentar-me per ser alcalde, per
responsabilitat, responsabilitat per acabar els
projectes i per ajudar a garantir l’equilibri en aquest
municipi, urbanísticament desequilibrat. En un entorn
rural hi ha un assentament urbà, Melianta, i tot i
representar menys del 10% del territori hi viu més del
85% de la població. Trobar aquest equilibri perquè
ningú quedi endarrere, també és un dels motius que
m’ha portat presentar-me.  

Les urnes han parlat i ens han donat aquest resultat,
un govern de coalició entre ESQUERRA i JUNTS. Unes
llistes que portaven uns programes molt semblants on
les diferències són complementàries, amb unes
persones molt coneixedores de la nostra realitat.
Esperem que la bona entesa i la bona sintonia tingui
els seus fruits ben aviat.

Per als companys que han quedat a l’oposició, espero
que després de curades les ferides de l’entesa
electoral, es puguin establir vies de comunicació i de
col·laboració, les portes estan obertes. 

Has fet servir el símil de l’esport en tot moment de la
teva intervenció (referint-se a  Johnny Rubio), jo
només vull recordar que, per mi, l’essència de l’esport
és el joc net, el fair play i saber perdre i saber guanyar.

Vull agrair a tots els companys que m’han acompanyat
en aquesta aventura, les seves aportacions. Moltes
gràcies. Espero tenir-vos al costat tots aquests anys
que venen.

Vull donar les gràcies als companys de JUNTS per les
facilitats i per l’empatia donada, no sempre estarem
d’acord amb tot però ho treballarem perquè així sigui.

Del personal municipal espero mantenir el mateix tracte que
hem mantingut tots aquests anys, us valoro i sou una peça
fonamental per la bona marxa del municipi, 

A tots els veïns i veïns, tant si ens heu votat com si no, les
portes estaran obertes per tothom.

No podria ni voldria marxar d’aquests discurs, sense donar
les gràcies a Joan Estarriola, ens has deixat el nivell molt alt,
gràcies company i amic.

No podria passar per alt l’Annie, gràcies Annie, perquè sense
ella no seria aquí, ella sempre m’ha fet costat. 

Gràcies família i moltes gràcies a tothom, pel suport rebut,
espero que no us decepcionem.

Gràcies Fontcoberta i Vilavenut.

Des del grup de JUNTS, integrats al govern municipal,
treballarem per fer arribar a bon port totes les
iniciatives i projectes que havíem previst. També
sabem que no serà fàcil i que caldrà paciència per
arribar a l’objectiu final. Però heu de pensar que,
malgrat governem des de l’Ajuntament, també som
veïns i veïnes que patim els mateixos problemes de
molts de vosaltres. Penseu que això pot ser un punt
molt positiu quan ens vingueu a trobar per exposar-nos
allò que us passa.

Aquestes eleccions han demostrat una ciutadania
compromesa amb els objectius que les formacions us
hem fet arribar. Això ha de significar, que l’esforç de
fer realitat els projectes ha de passar per una entesa
general i generosa, on cadascun haurem de lluitar i a
vegades cedir per aconseguir el millor resultat.

No voldria acabar sense agrair la paciència, els
consells i la bona harmonia que hem tingut entre tots
els components de la candidatura de JUNTS . Per a mi
ha estat un goig comptar amb un equip de gent que
m’ha fet confiança des del primer moment, que està
compromesa amb el poble i vol continuar ajudant en
allò que faci falta. Sempre és bo comptar amb gent que
vetlla pel benestar del municipi. Moltes gràcies.

Posteriorment, pren la paraula l’alcalde de la corporació,
Francesc Xavier Cros Verdaguer i diu el següent:

Bon dia! 

Diu la cançó d’en Raimon:
Jo vinc d’un silenci
Que no és resignat
D’on comença l’horta
I acaba el secà
Jo vinc d’un silenci
Antic i molt llarg
De gent sense místics
Ni grans capitans
Que en frases solemnes
No han cregut mai

Quan pensava que havia de fer aquest discurs d’inici
de legislatura em van venir al cap aquests versos que
em defineixen molt bé i que m’identifiquen.

He estat esportista, l’esport, el rem ha estat la meva
vida, he fet de lampista, i he sigut funcionari del
Departament de Justícia, érem una família de
recaders, gent sense místics ni grans capitans i les
proclames i frases rimbombants no formen part del
meu vocabulari.

Però no crec que sigui la qualitat dels meus discurs el
que més us preocupi, el que tothom espera d’un
alcalde és proximitat, honestedat i treball, i
precisament això és el que us puc donar i estic en
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Nou personal de l’Ajuntament

En data de 27 de març del 2023 es va realitzar a
l’Ajuntament de Fontcoberta el sistema de concurs de
mèrits per a la cobertura d’una plaça d’operari de la brigada
de l’Ajuntament en règim de laboral fix. El tribunal
qualificador va declarar guanyador del procés de selecció
a Francesc Castro Jordan. 

En data de 27 de març del 2023 es va realitzar a
l’Ajuntament de Fontcoberta el sistema de concurs de
mèrits per a la cobertura d’una plaça corresponent al

lloc de treball d’auxiliar administratiu/va amb règim laboral fix
a l’Ajuntament de Fontcoberta. El tribunal qualificador va
declarar guanyadora del procés de selecció a Montserrat
Valero Ramió. 

Montserrat Valero Ramió Francesc Castro Jordan

Nova numeració d’El Butlletí
de sumar els 221 números de la primera etapa amb els 64
de la segona etapa. Apartir d’ara es canvia la numeració d’El Butlletí. El que

teniu a les mans és el número 286. S’ha seguit el criteri

40è Certamen Literari Alzina Reclamadora

primària i 4 de secundària, un total de 120 alumnes. El
jurat ha estat format per Albert Bayot, Jaume Colomer,
Jordi Galofré, Bàrbara Julbe, Josep Navarro, Teresa
Sabrià, Anna teixidor, Carme Terradas i Josefina
Ubasart. La Pilar Gratacós i en Quim Bertran han llegit
els primers premis de cada categoria. L’acte ha estat
amenitzat per Stan2 Duo que han interpretat 4 peces
musicals.

Aquest any hem celebrat l’edició número 40 del
Certamen Literari Alzina Reclamadora. La regidora
de cultura, Mercè Juanola, ha fet un reconeixement

a tots els regidors de cultura que l’han precedit i han fet
possible aquests 40 anys d’un certamen literari que és de
referència per a tots els centre educatius de la comarca.

S’ha recuperat l’espai de can Jan per fer l’acte de
lliurament de premis. Hi han participat 10 centres de

Foto amb els guanyadors, membres del jurat i autoritats
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Visió general dels assistents a l’acte Parlament de l’alcalde Joan Estarriola

Els premiats han estat:

El premi al centre educatiu amb el treball global de
major qualitat s’ha atorgat a l’Escola Casa Nostra.

Van cloure l’acte amb els seus parlaments, la
Consellera Comarcal Mª Àngels Massafont, la

Diputada de la Diputació Teresa Brunsó i l’alcalde de
Fontcoberta Joan Estarriola.

Aquests són els treballs premiats escrits per alumnes
de Fontcoberta:

La regidora Mercè Juanola presentant l’acte Els guanyadors i guanyadores asseguts davant 
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va entrebancar amb la cua. El drac es va despertar i li
va sortir fum pel nas. La gent es va espantar molt,
perquè es pensava que se’ls menjaria, però de cop va
venir un elf i el va convertir en vegetarià. 

Però el drac no se’ls volia menjar. Només volia fer
amics. Va anar cap al poble i les persones, com que
no sabien que era vegetarià, es van amagar. Així el
drac se’n va anar a menjar molta herba perquè feia dos
dies que no en menjava i tenia molta gana. Després
se’n va anar a un lloc perfecte per fer una migdiada.  

L’elf va reunir tot el poble per dir que el drac era
vegetarià i que només volia fer amics.  

El drac es va despertar i els va sentir. Va moure el cap
per dir que sí que ell volia fer amics. Van veure que era
bo. Llavors les persones del poble li van fer un niu
gegant per dracs i es van fer amic d’ell. 

Vet aquí un gat i vet aquí un gos, aquest conte ja s’ha
fos. 

EL DRAC I L’ELF
3r premi de 3r de Primària de Bruna Güell  Gusiñé de l’Escola Alzina Reclamadora 

Bruna Güell en el moment de recollir el premi

F a molts i molts anys en un poble molt llunyà hi
havia molts habitants. També hi vivia un elf, que
era baix, tenia el cabell de color marró i portava

un barret verd i vermell. A més a més, hi habitava un
drac de color vermell, amb unes ales una mica grogues
i amb unes dents molt afilades. 

Un dia, en una ruta turística, uns turistes van entrar en
una cova i allà hi havia el drac que dormia. Un noi es

Es va entusiasmar i de cop i volta sabia que ella havia
de ser futbolista. Fos com fos. 
Quan va arribar a la caseta pobra i freda li va dir al seu
pare: 
- Papa, papa, de gran vull ser futbolista!! 
El seu pare es va posar a riure. La seva mare li va dir
amb tristesa: 
- No pots ser futbolista. 
- Per què?- li va preguntar la Marta, que se’n va anar
plorant a la seva petita habitació. 
La Marta no va sortir per menjar el caldo que havia fet
l’àvia, ni tampoc va sortir més, sinó que se’n va anar
directament a dormir. Aquella nit va somiar que era
futbolista, però sabia que si la llei no canviava, no
podria ser mai futbolista. Per això ella canviaria la llei,
ella seria futbolista. 
L’endemà es va aixecar d’hora i va anar al camp de
futbol que li quedava més a prop per parlar amb els
entrenadors i dir-los que encara que ella fos una nena
podria ser el que ella volia, i que totes les nenes
podrien ser el que elles desitgessin. 
Els entrenadors li van dir que no. 
- No pots ser futbolista! No veus que ets una nena, no
tens cap equip! 

EL SOMNI DE LA MARTA 
2n premi de 5è de Primària d’Ariadna Garriga Cortals de l’Escola Alzina Reclamadora 

Ariadna Garriga en el moment de recollir el premi

F a molts anys a una caseta molt pobra als afores
de Barcelona hi vivia una família. Era la família
de la Marta que vivia amb els seus pares, els

seus avis i àvies i la seva germana petita. Tenia onze
anys. 
La Marta tenia el cabell castany, era alta, prima, forta
i ràpida en tot el que feia. 
Un dia passava per davant de l’escola i va veure molts
de nens i nenes que jugaven a futbol. 
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- Sí- va respondre el pare. 
L’endemà la Marta, el seu pare i les cinc nenes van
quedar tots al parc. 
La Marta i el seu pare van dir: 
- Som molt poques. 
Una de les nenes va dir: 
- El meu pare fa anuncis, així que pot fer un anunci
sobre que falten nenes per fer el primer equip femení
de futbol. 
La Marta, el seu pare i les quatre nenes van al·lucinar. 
La Marta de seguida va dir: 
- Això és genial!! 
- Sí! -van respondre les nenes.
Un mes més tard ja van tenir vint-cinc noies i dos
entrenadors. 
Aquell anunci va passar per tot el món, i en aquell
moment ja havien guanyat la Lliga, la Champions, la
Copa del Rei… 
El futbol femení es jugava per tot el món. Després del
futbol, va seguir el bàsquet, el tennis… Tot! 
La Marta va ser la millor jugadora del futbol femení i
potser vosaltres també ho sereu! 

La Marta els va dir: 
- Sí, sí que puc! Aconseguiré un equip! 
Els entrenadors li van contestar: 
- Si d'aquí dues setmanes tens un equip complet de
vint jugadores, ens ho pensarem. 
La Marta es va posar molt contenta i des de llavors
se’n va anar a aquella escola on va descobrir aquest
esport. 
Els hi anava dient a totes les nenes: 
- Escolteu, si us agrada el futbol, veniu amb mi! Vinga!! 
Només hi van anar cinc nenes. 
Cap al vespre va explicar als seus pares el que havia
estat fent. 
El seu pare estava veient la seva equivocació. 
- Filla estava equivocat. No hauria d’haver rigut
d'aquella manera. Ho sento, em perdones?- li va dir el
seu pare amb vergonya. 
I la Marta li va dir: 
- Si ho dius de veritat… potser sí que et perdono. Però
m’hauràs d’ajudar ja que en el meu equip ens falten
jugadores i un entrenador. 
- T’agradaria ser el nostre entrenador? 

En un carreró vora mar
hi ha una caseta blanca
té els porticons color anyil
i espígol a la tanca

La buguenvíl·lea lila
s’enfila per la façana
tot està en suspensió
no bufa la tramuntana

Ella seu en el balancí
Hi llegeix un llibre d’amor
d’un amor indescriptible
que li fa bategar el cor

De tant en tant fa ullades
a la finestra oberta
i mira a la terrassa
que de flors està coberta

Si observa les muntanyes
veurà pins dansar per l’oreig
I un cel tot ennuvolat
d’on una clariana neix.

CLARIANA
2n premi de la categoria 3r i 4t d’ESO de Júlia Port Casas de l’INS Josep Brugulat

Júlia Port en el moment de recollir el premi
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Comença una nova legislatura, una legislatura especial per tots nosaltres, plena de reptes i d’oportunitats. Com ja sabeu, els resultats
electorals no van donar la majoria absoluta a cap dels partits que ens presentàvem a Fontcoberta. Davant d’aquesta situació ‘Esquerra Re-
publicana’ i ‘Junts’ vam arribar a un acord per governar al municipi. És per escenificar aquest pacte que hem decidit fer un escrit conjunt on
us el volem presentar i on volem compartir les nostres primeres impressions com a equip de govern.

Què ha fet que el pacte prosperi? Senzillament la responsabilitat, la idea que un govern unit facilitarà la governabilitat del municipi. I que a
voltes, les idees d’un grup i de l’altre donaran al poble una estabilitat de propostes que anirem fent realitat, sempre pensant en el bé comú.
Així, hem tirat endavant un pacte pel qual els dos primers anys governarà el cap de llista d’Esquerra, Francesc Xavier Cros i Verdaguer, i els
dos següents ho farà la cap de llista de Junts, Dolors Bustins i Serarols.

Afrontem la legislatura carregats d’il·lusió, amb moltes ganes de treballar per al municipi, amb la intenció de millorar tot allò que aquesta le-
gislatura permeti i facilitar un nivell de vida adequat als habitants que hi vivim. En definitiva, amb la intenció de fer de Fontcoberta la millor
versió de si mateixa. 
Coneixem els nostres respectius programes, i som conscients del que ens uneix i de les nostres diferències. Creiem que aquestes diferències
ens brinden l’oportunitat d’estudiar, debatre i consensuar les propostes que tenim pel futur del municipi. Estem molt contents amb l’equip que
formem. Ja hem tingut l’oportunitat de començar a treballar plegats i s’estan formant molt bones sinergies entre membres del grup, indepen-
dentment del partit pel qual ens presentàvem. Molts de nosaltres hem passat per diferents associacions del municipi. Compaginem experiència
a l’Ajuntament, tant governant com a l’oposició, amb idees noves. Som un equip divers, professional, amb membres provinents de diferents
àmbits laborals i amb diferents estudis i especialitzacions. A més dels dos caps de llista, l’equip el formem Josep Banal i Ayats, Cristina Gusiñé
i Illa, Pau Miguel i Fort, Jaume Roura i Noguer i Montse Grau i Viñas.

Fontcoberta ha decidit, nosaltres l’hem escoltat i valorat, i li volem donar una estabilitat de govern municipal que afavoreixi el dia a dia, però
també que projecti els nostres camins cap a un futur sostenible, en tots els nivells de la nostra societat. Aconseguir-ho no és només cosa de
les persones que governen el municipi, és feina de tots els seus habitants. El que us volem demanar és que qualsevol tema que us afecti,
us apropeu a l’Ajuntament i segur que parlant-lo hi trobarem les solucions. 

Esquerra Republicana de Catalunya (Acord Municipal – Fontcoberta i Vilavenut) / Junts –Fontcoberta i Vilavenut (Compromís
Municipal)

Estimats veïns i veïnes de Fontcoberta,
Tot i haver-nos quedat a l’oposició com a resultat de la decisió presa
pels grups de Esquerra i Junts, volem deixar clar que aquesta circums-
tància no ens impedirà treballar incansablement pel benestar i el futur
de Fontcoberta.

Ja estem preparats per al primer ple ordinari, i volem aprofitar aquesta
oportunitat per presentar algunes de les nostres propostes clarament
definides, amb la finalitat de fer-les realitat de manera senzilla i eficaç.

Amb la finalitat de millorar la transparència, hem creat un canal de You-
Tube on gravarem i compartirem totes les sessions plenàries. D’aquesta

manera, donarem compliment a una altra de les propostes que vam pre-
sentar en el nostre programa electoral. A través d’aquest canal, podreu
visualitzar els plens i comprovar les preguntes que fem al govern i les
respostes que ens donen. Una informació clara i directa que ens per-
metrà conèixer en detall com es gestionen els diners públics.

Alhora, volem continuar fent créixer aquest canal de YouTube per con-
vertir-lo en un mitjà de comunicació integral. Tenim la intenció de desen-
volupar més programes, de manera que podem oferir-vos continguts
variats i interessants.

Agraïm de tot cor el vostre suport, la confiança dipositada en nosaltres i
el vostre vot. Tenim el compromís ferm de treballar pel poble de Fontco-
berta amb dedicació i honestedat. Vetllarem per la transparència i el des-
envolupament de projectes que contribueixin al progrés de tots.

Per a més informació i per mantenir-vos al dia de les nostres activitats,
us convidem a visitar el nostre lloc web oficial, https://mesfontcoberta.cat

Des de la web, tindreu accés als plens enregistrats i a tot el contingut
audiovisual que anem generant. A més, trobareu les nostres propostes
detallades i en podreu fer el seguiment. Estarem encantats de rebre els
vostres comentaris i consultes.

TREBALLANT PEL POBLE
DES DE L’OPOSICIÓ

PACTE A L’AJUNTAMENT
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23a Festa del Cargol 

Enguany es va celebrar a Melianta la 23a Festa del Cargol.
Va ser una festa amb majúscules perquè va tenir tots els in-
gredients: temps esplèndid durant les activitats exteriors i in-

estable quan ja estàvem a sopluig, una gentada impressionant, una
gran quantitat de magnífics col·laboradors i moltes rialles.

Tot i la incertesa meteorològica dels dies abans, finalment el temps
ens va deixar celebrar els actes a l’esplanada de l’exterior del pavelló:
la tradicional cursa de cargols (aquest any més multitudinària que
mai), la trobada de puntaires, el concurs gastronòmic i els tastets
dels diferents restaurants de la comarca. Com a novetat d’enguany,
es va fer la primera Marxa del Cargol, organitzada per l’associació
Foncotrail, on grans i petits van poder gaudir d’una caminada en el
nostre meravellós entorn.

El concurs gastronòmic va tenir de jurat Abraham Simón (cuiner i
activista de la cuina tradicional catalana), Ada Parellada (cuinera, es-
criptora i divulgadora de l’alimentació saludable) i Josep Capellera
(del bar-restaurant La Brasa). Com a cada edició, els concursants
ho van posar molt difícil al jurat a l’hora d’escollir el guanyador. El
que sí que ens varen assegurar és que es varen ben llepar els dits.

Ja a l’hora del dinar, dins al pavelló vam reunir-nos unes 500 perso-
nes que vam gaudir del dinar i dels cargols cuinats per la Comissió
de Festes de Fontcoberta. Comissió que durant tots aquests anys
s’ha encarregat de dur a terme la logística i treball que comporta
aquesta festa. Aquest any, la Festa del Cargol ha estat el de reno-
vació dels membres de la Comissió i es va aprofitar per fer el relleu
a una Comissió de Festes nova que us assegurem que donarà el
màxim per fer possible el caliu festiu al nostre poble. Des d’aquí vol-
dríem reiterar el nostre agraïment a totes aquestes persones que
durant tants anys han dedicat el seu temps perquè els habitants de
Fontcoberta poguessin gaudir de les festes que van organitzar.

Moltes gràcies a totes les entitats i col·laboradors que fan possible
unes festes properes i nostres, que ens fan sentir, com mai, orgullo-
sos del nostre poble. Fins l'any que ve.

Comissió de Festes de Fontcoberta

Els membres del jurat Ada Parellada, Josep Capellera i Abraham Simón fent

el tast per decidir els guanyadors del concurs gastronòmic

Els guanyadors del concurs gastronòmic, amb el jurat
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Festa de la Saviesa

Aquest 1 de  maig hem tornat a celebrar la festa de la gent
gran però l’hem volguda renovar una miqueta adequant pri-
mer la manera d’anomenar-la. Hem decidit canviar-li el nom

perquè creiem que no és tanta la importància de fer-nos grans sinó
els coneixements que anem adquirint, per aquest fet, al llarg de la
vida. Aquests aprenentatges ens fan més savis i per això hem pensat
que és més encertat que aquesta celebració passi a dir-se Festa de
la Saviesa.

Vam introduir una nova activitat a la jornada pensada per a aquelles
persones que preferien començar la celebració amb una caminada
pels volts de l’estany d’Espolla i pel pla de Martís. Vam poder gaudir
de la bona companyia dels caminaires i dels colors del paisatge que
ens ofereix l’entorn durant l’època de primavera. En acabar, unes
galetes acompanyades de cafè ens van carregar les piles. Tot seguit
a l’església de Sant Sadurní de Vilavenut s’hi va celebrar la tradicional
missa acompanyada pels cants de la coral Fontcoberta Canta. Cap
a les 12h del migdia una seixantena de persones ens vam trobar
per fer una passejada amb la barca la Tirona, que en el seu recor-
regut, gràcies al dia radiant que feia, vam poder gaudir del blau pre-
ciós de les aigües de l’Estany. En acabar la passejada, ens vam
agrupar tots davant de l’Estany i ens vam fer una foto de grup. Vam
quedar molt eixerits! Després, vam passar cap al menjador del res-
taurant la Carpa on vam dinar plegats. Vam poder gaudir de l’actua-
ció musical del conjunt Sol de nit que amb el seu repertori va fer-nos
passar una bona estona i va  engrescar a ballar un bon nombre d’as-
sistents a la  festa.

Gabriel Pons Bosch, homenatjat

Francisca Estany Solà, homenatjada
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Els homenatjats d’aquest any han estat:
. Gabriel Pons Bosch. El jubilat més gran del municipi de Fontco-
berta, nascut el 23 de febrer de 1931, té 92 anys.
. Francisca Estany Solà. Jubilada més gran, nascut el 13 de maig
de 1924, té 98 anys.
. Ma Lluïsa Sabater Bertran. Jubilada més jove, nascuda l’11 de de-
sembre de 1957, té 65 anys.
. Lluís Masó Teixidor. Jubilat més jove, nascut el 27 d’octubre de
1957, té 65 anys.

Ma Lluïsa Sabater Bertran, homenatjada

Lluís Masó Teixidor, homenatjat

Participants a la caminada

Passejant amb la Tirona

Passejant amb la Tirona

La foto de grup

Un moment del dinar

Un altre moment del dinar



la competitiva i la lu-
dicoesportiva. Per
una banda, volen
dinamitzar i pro-
moure la cultura de
l’esport engrescant
tothom a participar;
i per l’altra, prete-
nen ser un punt de
trobada entre
pares, mares, edu-
cadors i esportistes
per conscienciar la
pràctica esportiva i
els hàbits saluda-
bles. Els Jocs Em-
porion estan
impulsats per la Di-
putació de Girona i la Representació Territorial de l’Esport de la Ge-
neralitat de Catalunya, i compten amb la coordinació tècnica dels
consells esportius de les comarques gironines i el suport i la col·la-
boració dels municipis on es duen a terme les activitats.
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Un moment del ball Un altre moment del ball

9a edició dels Jocs Emporion 

El cap de setmana del 12, 13 i 14 de maig va tenir lloc la no-
vena edició dels Jocs Emporion, un esdeveniment esportiu
que s’ha desenvolupat simultàniament en catorze equipa-

ments i espais municipals de cinc municipis de la comarca: Banyo-
les, Porquers, Cornellà del Terri, Fontcoberta (al pavelló municipal) i
Palol de Revardit. L’edició d’enguany ha comptat amb un total de
5.500 participants de diferents col·lectius de tota la Demarcació de
Girona, tant infants, com adolescents, gent gran i persones amb dis-
capacitat, tot i la inestabilitat meteorològica, especialment durant di-
vendres i dissabte, totes les activitats programades s’han pogut
desenvolupar amb normalitat.

En total, s’han dut a terme dinou activitats de diversos esports adre-
çades principalment a nens i nenes: bàsquet, patinatge artístic, na-
tació, futbol 7, gimnàstica artística, judo, gimnàstica rítmica, handbol,
hoquei sobre patins, atletisme, voleibol i hip-hop. També s’ha orga-
nitzat una trobada esportiva per a gent gran, activitats de futbol i bàs-
quet adaptats i una activitat de futbol net, dins el programa d’inclusió
social de la Fundació FC Barcelona, en el qual participen la Diputació
de Girona i les altres diputacions catalanes.

Els Jocs Emporion se celebren des del 2014. Tenen dues vessants:

Cartell del Jocs Emporion 2023

Festa del Roser de Fontcoberta

El passat diumenge 14 de maig es va
celebrar el Roser, la festa petita de
Fontcoberta. Un grup petit de canta-

ires va cantar els goigs del Roser a diferents
indrets de Melianta. És la 23a vegada que es
fa des que es van recuperar l’any 2000. Pen-
seu que tothom és benvingut per fer-ho. Lla-
vors es va fer l’ofici solemne a l’església de
Sant Feliu amb acompanyament de la coral
Fontcoberta Canta. Al final, com és costum,
es van tornar a cantar els goigs, aquesta ve-
gada amb més cantaires. A la sortida hi va
haver un refrigeri a la plaça Major de Fontco-
berta, organitzat per la Comissió de Festes de
Fontcoberta, que va acabar amb l’encant de
cinc paneres preparades amb la recapta dels
gojaires. Una festa senzilla que no hem de
perdre. Els gojaires del Roser a Melianta
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Excursió a Sant Pere de Rodes i Perelada

El dissabte 20 de maig, la junta del Casal de la Gent Gran va
organitzar una sortida que va aplegar una trentena de per-
sones. Van sortir ben d’hora en direcció a Perelada, on van

esmorzar pa amb tomata i pernil i tot seguit es van dirigir cap al mo-
nestir de Sant Pere de Rodes. Un cop allà, els van fer una visita gu-
iada i van recórrer els espais més emblemàtics i van poder descobrir
la història i l’arquitectura del romànic de Catalunya. Un cop finalitzada
la visita es van poder fer unes fotos pel record i van tornar a Perelada
per gaudir d’un bon dinar.

El Festival Recòndit a Vilavenut i Fontcoberta

El Festival Recòndit del 2023 ha aterrat amb força al mu-
nicipi, aquest any amb tres actuacions, i no amb una com
s’havia fet a les dues edicions anteriors, senyal de plena

consolidació avalada  per la bona resposta de la gent.

La primera activitat va ser a Vilavenut, el dissabte 26 de maig,
en el marc de la Festa Major per completar la programació dels
actes festius. Es va fer un concert vermut amb l’actuació de Joan
Masdéu que va presentar el seu nou disc «Els dies que vindran»
i, a més, es va fer un taller de malabars per a la mainada dins el
projecte cultural del Festival Recòndit. 

Actuació de Manu Guix a Fontcoberta

La segona activitat del Festival Recòndit es va fer el divendres
9 de juny a l’esplanada del Camp de Baix de Fontcoberta amb
l’actuació de Manu Guix en acústic. El nombrós públic va poder
gaudir solament de set interpretacions d’aquest gran cantant ca-
talà perquè l’actuació es va haver de suspendre per culpa de la
pluja. Llàstima! De fet, l’actuació ja es va es haver de suspendre
el 29 d’abril quan va començar a ploure just en el moment de
començar l’actuació. Hi va haver servei de bar a càrrec de l’As-
sociació de Veïns de Vilavenut on es va poder degustar la cer-
vesa artesana del festival, la reconWit.  Recordem que la tercera
activitat es farà a can Jan el 10 de setembre on actuaran Pau
Brugada i Mar Pujol.
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Activitat de malabars per a infants a VilavenutActuació de Joan Masdéu a Vilavenut

Festes a Vilavenut 

El temps passa ràpid i ja tornem a ser a les portes de
la  Festa Major de Vilavenut. Reunions, diferents
propostes, canvis, com gestionar i trobar l’equilibri

amb un pressupost de mínims. Però al final surt un bonic
programa d’activitats per a la Festa Major.

Tot comença el divendres al vespre amb una cantada
d’havaneres pel Grup Retorn. Acabat el concert, una
sardinada que va tenir molt d’èxit, molta gent, molta gresca,
un bon ambient de Festa Major i per acabar un bon cremat
de rom.

El dissabte al matí, una caminada al voltant del poble. A
l’arribada, ens esperava una fantàstica taula amb fruita i
beguda que va anar perfecte per esperar el concert vermut,
dins el projecte cultural del Festival Recòndit, amb el
cantautor Joan Masdéu on tots els assistents varen gaudir-
ho molt. A la tarda, es va celebrar a la pista de l’Escola Vella
el clàssic campionat de futbito, amb quatre equips molt
competitius, que ho varen donar tot. Al vespre, el sopar
popular i seguidament el divertit ball de nit de Festa Major
amenitzat pel conjunt Genions, on els més agosarats varen
demostrar les seves habilitats en els diferents balls i estils.

El diumenge va començar amb l’ofici, una exhibició de
puntes al coixí a la plaça Mossèn Salvador Pagès per les
puntaires de Banyoles i Comarca i tres sardanes per la
Principal de Porqueres. Abans del vermut, el públic assistent
va votar les tres millors truites presentades el mateix matí
dins el concurs de truites casolanes. A la tarda, es van fer
jocs de cucanya per als més petits a càrrec d’Akelalleure.
Seguidament, hi va haver concert amb el grup Mcmillan i el
Dj Sykel per acabar la festa.

La següent setmana, el dissabte 3 de juny, es va celebrar el
campionat de botifarra on s’hi varen presentar trenta-dues
parelles. I el diumenge 11 de juny, es va engalanar l’església
amb unes catifes de Corpus.

La sensació de la gent, és que s’ha celebrat una bona Festa

Cantada d’havaneres pel grup Retorn

La sardinada

Preparant el rom cremat
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Major, engrescadora, participativa, en la que s’han compartit
noves activitats, i en la que s’hi ha posat molta energia i
ganes per tal que tot sortís tal i com s’havia programat.

Gràcies a tots els col·laboradors, a l’Ajuntament de
Fontcoberta, i a tots els que hi han posat el seu granet de
sorra perquè es continuï aquesta tradició de la Festa Major
per molts anys més.

Associació de veïns de Vilavenut

L’inici de la caminada

Taula parada a l’arribada de la caminada

Participants al campionat de futbito

Ball amb el conjunt Genions

El grup de les puntaires en plena feina

Una mostra del treball que fan les puntaires

Sopar popular

L’ofici solemne a l’església de Sant Sadurní

La Principal de Porqueres acompanyant l’ofici
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La benedicció dels ulls Sardanes a la plaça Mossèn Salvador Pagès

Concurs de truites casolanes

Concurs de botifarra

Catifa del dia de Corpus a l’església parroquial

Parlem de diversitat sexual i de gènere

El dimecres 24 de maig al Casal Recreatiu a través del SAI
es va fer un taller de sensibilització per parlar de la diver-
sitat  sexual i de gènere. Aquest taller anava dirigit a la

gent gran de cada municipi del Pla de l’Estany dins la campanya
LGBTI d’aquest any que va començar el dia 17 de maig i finalit-
zarà el 28 de juny, Dia de l’Orgull LGBTI.

Fem Ruta

El dimecres 31 de maig la gent gran de Cornellà del Terri
va visitar Fontcoberta, dins el programa Fem Ruta. A les
quatre de la tarda es van trobar amb la gent gran de Font-

coberta a can Jan, una trentena de persones. Allà, en Jaume
Colomer va explicar el funcionament de la platja d’Espolla i la
vida dels triops, aquests animalons prehistòrics que l’habiten en
estat latent mentre està buit. Els participants del Fem Ruta li van
poder preguntar tota mena de curiositats. Llavors, es va visitar
el museu de can Jan. Allà van poder observar totes les troballes Abans d’entrar a can Jan
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ibèriques i romanes del municipi i visitar el Centre d’Interpretació
de la Platja d’Espolla. Van poder veure la maqueta de la platja
d’Espolla, els plafons informatius i el vídeo explicatiu dels triops
que van ajudar a entendre, amb imatges, el que en Jaume els
hi havia explicat. Tot seguit, els participants de l’activitat que no
tenien por a la pluja, acompanyats per en Jaume, van gaudir
d’una excursioneta a peu a l’ermita de la Mare de Déu de la Font.
De tornada es van reunir amb la resta per fer el berenar de ger-
manor que les companyes de Fem Companyia havien preparat.

Escoltant les explicacions

Visitant la primera sala del Centre d’Interpretació de la Platja d’Espolla

Visitant la segona sala del Centre d’Interpretació de la Platja d’Espolla

A la Mare de Déu de la Font

El berenar de germanor

Fontcoberta es vesteix de primavera

Del 15 de maig al 8 de juny vam celebrar la 3a edició del
concurs floral del nostre municipi on els participants ens
van mostrar els seus jardins, plantes i flors i van fer arri-

bar les seves fotos al whatsapp de l’Ajuntament. L’Associació
Don@, com a jurat, va triar les fotos participants, de manera anò-

Primer premi (hortènsia): Júlia Roca Roura Segon premi (jardí): Enriqueta Turró Roura Tercer premi (roser): Íngrid Roura Tubert.

nima, i en va escollir les tres
premiades. Les guanyado-
res van rebre un val per
gastar al centre de jardine-
ria 9 Jardí.
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Dinar de la Gent Gran del Pla de l’Estany

El dissabte 3 de juny, al pavelló de Fontcoberta, es va ce-
lebrar el dinar de la Gent Gran del Pla de l’Estany. L’acte
es va inaugurar amb els parlaments de benvinguda del

nostre alcalde, Joan Estarriola, i del president de Consell Co-
marcal, Francesc Castañer. Després del dinar es van fer els sor-
teigs de diferents obsequis entre els assistents i tot seguit el grup
musical Blue Moon va oferir una sardana per encetar el ball de
festa seguida de diverses cançons per ballar.

Un aspecte general del dinar al pavelló

La taula de Fontcoberta El pavelló abans del dinar

El Corpus a Fontcoberta

El diumenge 11 de juny es va celebrar la festa del
Corpus a l’església de Sant Feliu de Fontcoberta.
Es va fer una petita processó fins a la plaça

Major amb la custòdia sota tàlem. Un any més, la família
Gironès – Berga va elaborar dues catifes per celebrar la
festa a la plaça de l’Església, una a cada costat. Les fotos
de les catifes són de Rosa Gironès i la de la processó
de Josep Bustins.

Dia Mundial de sensibilització contra el maltractament a
les persones grans

E ls dijous 15 de juny, es va commemorar el Dia
Mundial de sensibilització contra el maltracta-
ment a les persones grans. Per commemorar-

ho, des de l’àrea de serveis socials de l’Ajuntament de
Banyoles i el programa Fem Companyia de l’àrea de
Benestar Social del Consell Comarcal es van organit-
zar caminades en diferents dies de la setmana a ca-
dascun dels 11 municipis del Pla de l’Estany a favor
dels drets de les persones grans. 
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A Fontcoberta es va fer una ca-
minada a la platja d’Espolla on
van participar catorze persones.
Aquesta activitat va comptar amb
el suport del Consell Esportiu del
Pla de l'Estany i l’entitat Jubilus.
Es va animar les persones parti-
cipants a vestir de blanc per visi-
bilitzar la reivindicació.

1a Marxa Popular de les Fonts

El passat dia 11 de juny va tenir lloc la 1a Marxa Popular
de les Fonts, que va consistir en una caminada popular
de 6 quilòmetres i una cursa de 10 quilòmetres que res-

seguien, en part, la Ruta de les Fonts i del Patrimoni de Fontco-
berta. 

Aquesta marxa, organitzada per l’entitat esportiva Fontcotrail i
l’Ajuntament de Fontcoberta, buscava promoure el patrimoni del
municipi. Per aquest motiu, es va parlar amb dues persones co-
neixedores dels racons i la història de Fontcoberta per tal que
fessin de guies de la caminada i expliquessin les llegendes i la
història de les fonts i el patrimoni natural del recorregut. D’altra
banda, un altre objectiu era recaptar diners per a la participació
a l’Oncotrail, una cursa benèfica per la qual s’ha de fer un donatiu
important a Oncolliga.

El dia va acompanyar des de bon començament i unes 100 per-
sones de Fontcoberta i rodalies, fins i tot d’altres comarques, van
atansar-se al pavelló per inscriure’s a la caminada, la qual va
durar unes tres hores.

D’altra banda, a la cursa van participar-hi unes 25 persones. De
tots els participants, el corredor més ràpid que va completar els
10 quilòmetres va ser Carles Puig de Bescanó, amb un temps
de 43 minuts, mentre que Margaret Ferreras va ser la primera
dona en arribar a meta, aturant el cronòmetre en 57 minuts. El
podi masculí el van completar Guillem Jaquet (2n) i Wifred Ja-
quet (3r). Per la seva banda, la segona corredora va ser Teodora
Jaquet, mentre que el tercer lloc de la categoria femenina van
ocupar-lo tres corredores: Irene González, Isaura Oms i Laia Vi-
lamitjana. També es van premiar els fontcobertins més ràpids,
que van ser Nil Serra en categoria masculina, mentre que la ca-
tegoria femenina va quedar deserta i es va sortejar el premi.

En acabat, es van donar entrepans i es van fer diversos sortejos
entre tots els participants a la Marxa de les Fonts. 

En general, el dia va ser un èxit i s’espera que es continuï
aquesta marxa amb més edicions que permetin donar a conèixer
la riquesa cultural i natural del municipi. 

Els organitzadors volen agrair els voluntaris que van contribuir a
l’èxit: guies, fotògrafs, fisioterapeutes, cuiners i voluntaris d’avi-
tuallaments i d’entrega de dorsals. A més, també es vol agrair
les persones i comerços que van contribuir amb els premis i pro-
ductes per als sortejos: Restaurant El Brot, Bar-Restaurant Ca

La sortida de la cursa

Podi dels guanyadors

Sortida de la caminada
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l’Àngel, Bar-Restaurant La Brasa, Pa de Can Maula, La Parada
del Mercat dels Dilluns, Bar-Restaurant El Borgonyà, Restaurant
El Capitell, TC equipacions esportives, La Incorrecta, Teresa Mas
de Xaxars Rivero, Carme Ferrando i Callís, Roc Pur i Reprogir. 

Nota: Les fotos són de Lluís Pou, excepte la primera que és de
l’organització

Primera parada a la plaça de la Font

Els caminadors passant per la Bruguera

Arribant a Fontcoberta pel camí de Figueroles

A can Pujol

Avituallament a la plaça Major de Fontcoberta

Revetlla de Sant Joan

Com cada any es va celebrar la Revetlla de Sant Joan a
la plaça de Catalunya. S’hi van aplegar nombrosos
grups de persones per celebrar-la acompanyats de la

música de Supersó. Prèviament es va encendre una gran fo-
guera, en una parcel·la propera, amb les restes seques de les
podes que efectua la brigada municipal. Va ser encesa amb la
Flama del Canigó que va anar a buscar Xavier Viñolas al puig
de Sant Martirià.
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XXI Trobada de Cantaires del Pla de l’Estany

Més de 200 cantaires varen participar a la XXI Trobada de
Cantaires del Pla de l’Estany, que es va celebrar a Cornellà
del Terri el dia 25 de juny. La coral “Fontcoberta canta” hi

va participar, amb dues cançons de concert previstes, juntament
amb la coral Vall del Terri; Grup de Caramelles de St. Miquel de
Campmajor; coral Les Estunes, de Poqueres; Coral Plenitud, Coral
Veus de l’Estany i coral Veus de Can Puig, de Banyoles. Gaudint
d’un concert molt variat, es va tancar aquesta trobada amb totes les
corals cantant tres cançons de conjunt: “Va Pensiero”, “La vida és
bella”  i “Cànon de la pau”, sota la batuta dels diferents directors de
les corals.

Dolors Bustins, de la coral “Fontcoberta canta”

Els aiguamolls

D’esquerra a dreta: Arnau Solé, Queta Bustins, Dolors Bustins, Antònia Tallada, Fina Planas. Josep Santaella, Nuri Berga, Ma Àngels Ramió i Dolors Guillem. Directora: Anna Dalí.

Actuació de totes les corals

Ja veieu que darrere de la paraula aiguamolls no hi poso cap
complement. No cal dir que són els de l'Empordà: tots tenim
ben assumit que ens referim a aquesta zona humida tan im-

portant per a les aus migratòries i que va suposar tants esforços a
una colla de gent que tenia clar que aquests terrenys no podien
caure en mans de l’especulació i convertir-se en una nova Empu-
riabrava. Era l’any 1976 i la campanya promoguda pel Grup de De-
fensa dels Aiguamolls Empordanesos va alertar l’opinió pública i va
passar a l’acció. I va tenir èxit: nou anys més tard es va convertir en
parc natural. Ara, gràcies a ells, tots en podem gaudir, passejant pels
caminois ombrejats o contemplant el munt de fauna que s’hi aplega.
I això no té preu.

Actualment el parc s’estén per nou municipis, però dos d’ells —Cas-
telló d’Empúries i Sant Pere Pescador— ja n’ocupen més del 70%.
Té una superfície de més de 4.500 ha i d’aquestes, 824 són reserva
natural integral. Això fa que els Aiguamolls constitueixin el conjunt
de maresmes més important de Catalunya, després del Delta de
l’Ebre. Les 327 espècies d’ocells observades i la presència d’alguns
mamífers destacables —la llúdriga per exemple— en donen testi-
moni. Però... quins espais físics hi veurem quan hi anem?

Si ho fem de mar cap a terra, primer hi trobarem els sorrals costa-

ners, presents a tota la franja litoral i que constitueixen les úniques
platges verges que queden a la Costa Brava. Després hi tenim les
llacunes litorals —anomenades localment llaunes— que es troben
entre les desembocadures de la Muga i el Fluvià, envoltades de
plantes adaptades a la salinitat, com salicòrnies i joncs. Ja més en-
dins hi trobem les closes, uns prats de pastures típics d'aquesta co-
marca, envoltats per recs de drenatge i vorejats d’arbres de ribera. I
també hi veurem uns altres camps,  llargs, estrets i tancats per ta-
marius, que reben el nom de peces o feixes. Com que alguns d’a-
quests espais ocupen el llit dels antics estanys, s’inunden fàcilment
en èpoques de pluges. 

Tornant de fer la volta. Al fons, Santa Margarida
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Però el parc encara és més que tot això. A l’interior, lluny del mar, hi
trobem també restes de l’antic estany de Castelló. L’estany d'aigua
dolça més representatiu d’aquest àmbit és el de Vilaüt, situat entre
Castelló d’Empúries i Pau. Moure’s per aquest tranquil paratge solcat
de gran pedres i entrar a un aguait per veure la fauna i la vegetació
típiques d'aquests indrets és molt agradable. Dins del parc també hi
destaca la Reserva Integral de l’Illa de Caramany  —situada al Flu-
vià—, però en aquest cas l’haurem de mirar de lluny...

La petja humana també hi és present al parc, és clar. Els conreus
ocupen una part important i entre aquests hi destaca l’arròs que ha
recuperat la seva presència gràcies a la fàcil adaptació a aquest hà-
bitat. I com no pot ser d’altra manera, hi veurem també  masos —o
cortals—, els quals es troben molt ben integrats al paisatge.

Si hi aneu — millor després de pluges i al capvespre— us trobareu
molt ben acollits al Centre d'informació del Cortalet i us donaran tota
la informació que necessiteu. Des d’allà podreu seguir diferents iti-
neraris que de ben segur us ompliran els sentits. No cal dir que l’iti-
nerari estrella és el que ens encara cap al mar, tot passant per les
antigues sitges d’arròs del Mas Matà (l’he vist escrit de moltes ma-
neres), ja que damunt d’una d’elles hi ha un mirador de 360 graus.
És l’observatori Senillosa i és fruit del projecte que van desenvolupar
Jordi Sargatal i el seu equip quan gestionaven aquest espai protegit.
Nosaltres, però, no ho podem deixar aquí: hem d’arribar al mar, per

veure’l tan obert i tan salvatge, malgrat els càmpings propers. I si no
és època de nidificació tenim l’al·licient de poder fer la volta circular i
tornar al Cortalet per l’altre costat.

Fent aquesta ruta haurem vist tots aquells espais que dèiem al prin-
cipi, els recordeu? I a més, els haurem viscut amb un valor afegit,
no per esperat menys valuós: el del sorolls, cants i veus d’un munt
de fauna aèria —però també terrestre— que ens hauran amenitzat
la nostra passejada fent-la encara més plaent. Segur que amb
aquesta experiència ens hauran entrat ganes de repetir per fer-hi al-
guna altra ruta...

El Triops Marxaire

Foto de grup (2006)

Temporada 2022-2023 de la Unió Esportiva Fontcoberta

S’ha acabat la temporada 22/23 per a Fontcoberta i com cada
any, podem celebrar que s'han assolit els objectius. Hem
pogut gaudir del futbol, hem pogut dur a terme activitats que

van més enllà d’aquest esport i mantenim un grup de jugadors que
creuen en el club i en la  manera de fer les coses. Som un club on
no exigim resultats, perquè el bon ambient que hi ha a la plantilla,
equip tècnic i junta fan que les coses funcionin i que a dia d'avui pu-
guem mantenir la categoria a Tercera Catalana.

Pel que fa a la part esportiva, mantenim la categoria i, el que és més
important, gran part del grup humà que forma part de la plantilla. Tot
això, en gran part és gràcies a la bona feina feta al llarg de la tem-
porada per l’equip tècnic. La temporada vinent ens esperen cares
noves i alguns canvis de rol d’alguns membres del club, cosa que
ens la farà afrontar amb la mateixa il·lusió de cada any.

Com cada any, hem participat i organitzat diferents activitats dins del
municipi. Especialment, ens agrada posar èmfasi a la jornada del
Cagaburro, que ens fa molta il·lusió celebrar, on molts socis van par-
ticipar i col·laborar amb l’entitat. Enguany, també vam celebrar el tra-
dicional dinar del soci, on es van reunir més d’un centenar de socis
del club. Com sempre, esperem poder seguir celebrant i gaudint de
jornades com aquestes!

Com ja sabeu, la Unió Esportiva Fontcoberta és un club petit, però
amb cabuda per a tothom. És per això que animem a tothom qui
vulgui sentir-se membre a venir, col·laborar i participar dels esdeve-
niments del club.

Partit celebrat l’11 de juny amb el resultat de UE Fontcoberta 7- Santa Pau 3

Cagaburro
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Temporada 2022-2023 de l’Atlètic Club Bàsquet 
Fontcoberta

Continuem creixent, i aquesta temporada 2022-2023 hem sigut
vuit equips!

L’equip del Sènior masculí ha fet una temporada habitual en el Sè-
nior. On més han guanyat ha estat fora de la pista. Tot i així, han
quedat cinquens a la lliga de territorial.

Els equips Sots 25 i Sots 21 femení, que a vegades han treballat
dinàmiques juntes, han gaudit d’una temporada en la qual han patit
lesions i baixes puntuals per motius de feina i estudis. Hem de dir
que el club s’està fent gran i les jugadores amb ell. Moltes d’aquestes
jugadores van començar de ben petites i algunes d’elles ara ja estan
fent d’entrenadores.

Mini. Gràcies a les inscripcions d’última hora, vàrem poder organitzar
un equip que inicialment només entrenava, però que no han defallit
mai. Al final han acabat entrant, a la segona fase, en la competició
de la categoria Mini. És un equip d’edats diferents, però tenen molt
clar que l’any vinent continuaran.

Pre-mini. Era la gran aposta d’aquest any. Finalment, vam federar,
des de l’inici, un equip de petits en la categoria Pre-mini de primer
any. Tenint en compte que només la meitat de l’equip era de l’edat i
que mig equip feien el curs escolar de segon de primària, podem dir
que ha sigut un gran any on han après bàsquet d’una forma expo-
nencial.

Escobol.Ha estat una aposta de mitjana temporada doncs no hem
parat de pujar les ambicions. A finals del 2022 es va fer una reunió
a la federació catalana de bàsquet per si hi havia voluntat de fer una
lligueta de competició amb els més petits, però sense tenir en
compte el marcador. Nosaltres vam apostar-hi i ho vam fer amb els
nascuts el 2016 i alguns del 2015. Aquest equip, que són els més
petits, tenen moltes mancances d’agilitat amb la pilota a les mans a
causa de la seva edat però han après a passar-se la pilota d’una
manera, que ja els agradaria als sèniors!

Mini escoleta.Al febrer, quan ja ho teníem tot controlat, vam fer una

Desitgem que tingueu unes bones vacances i agafeu forces per la
propera temporada, us esperem al Manel Alemany!

Jo, soc de la Unió, i tu?

jornada de portes obertes per als més petits i a final de temporada
ja teníem prop de 10 nens i nenes d’infantil (I3/I4/I5). Veurem com
ho fem per tenir lloc al pavelló per a tants nens i nenes.

Fonku 2.0 Les veteranes, les mames, les que feia temps que no ju-
gaven, van quedar un dia per poder entrenar i fer partits. Calia tra-
mitar les llicències per tenir l’assegurança. Quan ja la tenien, un dia
van fer una trobada, i després un altre, i un altre, i la bola de neu s’ha
anat fent gran.

De cara a la temporada vinent, volem continuar creixent i inculcant
els valors de l’esport als més petits. Per això, duem a terme una po-
lítica constant de portes obertes, perquè qualsevol infant que vulgui,
pugui provar el bàsquet. Si voleu més informació, la podeu trobar a
https://acbfontcoberta.com. Bon estiu a tothom i ens trobem al se-
tembre.

La Junta
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Breu història dels 25 anys del Traster Teatre

La nit del ball de la Festa Major de Fontcoberta de l’any
1997 en Jordi Domènech (Chummy) em ve a trobar
com a regidora de cultura i em proposa formar un grup

de teatre. Començaríem amb uns Pastorets, ell portaria l’o-
bra, dirigiria i buscaria actors entre els joves del poble. Li vaig
dir que em semblava bé, que no tenia pressupost però mira-
ria què podíem fer. El regidor de joventut ens va fer un petit
traspàs del seu compte i vàrem poder comprar  la roba del
teló que encara és el que avui fem servir, escapçat un metre,
cremat per una bretolada. Part del vestuari ens el va prestar
el Pessebre Vivent de Fontcoberta i la resta de material com-
prat de fiat a la papereria Mateu.

L’estrena es va fer a can Jan els dies 1 i 6 de gener de 1998,
amb els Pastorets “L’estrella de Nadal”. El preu de l’entrada
era de 300 ptes.

Cobertes totes les despeses ens va quedar per fer un bere-
nar a can Salvi de Vilavenut. Acabada la berenada vàrem fer
vàries propostes de noms per al nou grup i la més votada va
ser la de la Maria Grau -El Traster de can 60-, era una mica
llarg i vàrem decidir quedar-nos només amb “EL TRASTER”.

Animats per l’acceptació del poble, ja vàrem posar fil a l’a-
gulla d’una altra obra i per la Festa Major de Fontcoberta del
1998 ens vam estrenar com “El TRASTER” amb l’obra “La
mare... quina nit! “, teatre a la fresca a la plaça Major de
Fontcoberta. Amb aquesta obra ja vàrem fer el primer “bolo”
al Teatre Municipal de Banyoles.

No teníem local, i gràcies a una subvenció de 200.000 ptes
del Departament de Joventut de la Generalitat i amb alguns
voluntaris del poble, tirant envans, pintant i muntant un es-
cenari, vàrem transformar les escoles velles de Fontcoberta
en una petita sala de teatre. L’estrenàvem els dies 1, 3, i 6
de gener del 1999 amb uns altres Pastorets.

Per poder optar a subvencions i poder obrir compte bancari,
decidim crear una associació, redactem uns estatuts i 15
persones firmem l’acta constitucional el 13 de juny del 2000.
Estem registrats oficialment des del 20 d’octubre del 2000.

Durant aquests anys hem estrenat 25 obres, 9 representa-
cions de Pastorets i hem fet una gran quantitat de “bolos”.

«L’estrella de Nadal, primers Pastorets amb els actors Enric Bosch, Miquel Àngel

Colomer, Gerard Planas i Àngela Galceran

«L’estrella de Nadal, primers Pastorets amb els actors  Gerard Planas, Fina Tei-

xidó i Jordi Ribot

«L’estrella de Nadal, primers Pastorets amb els actors Joan Fajula, Natàlia Barbe-

ran, Maria Grau, Íngrid Planas, Cristina i Jordina Freixa i  Jordi Ribot

"La mare... quina nit !!! ", primera obra amb els actors Fina Teixidó, Jordi Domè-

nech i Montse Grau

"La mare... quina nit !!! ", primera obra amb els actors Fina Teixidó, Lluís Ferrando,

Jordi Domènech i Montse Grau.
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Per al TRASTER han passat moltes persones, un agraïment
a totes elles, en especial a la Mª Teresa Colprim que ens ha
dirigit durant  molts anys i un record per als que ens han dei-
xat (Lluís Ferrando, Dolors Sitjà, Xicu Fusellas i Jordi Domè-
nech, E.P.D.). 

Són 25 anys de dedicació, esforç, nervis, alegries, vivències
i anècdotes per recordar i desitgem poder-ne sumar moltes
més.  

Josefina Teixidó del Traster Teatre
"La mare... quina nit !!! ", primera obra amb els actors Lluís Ferrando, Jaume Faña-

nàs, Jordi Domènech, Eva Darnés i Montse Grau.

Va de llibres

Llibre Un viatge per la nostra geografia

Aquest llibre ha
estat escrit
per Pere Llo-

rens i editat per MMV
Edicions. És el nú-
mero 4 de la col·lec-
ció Els Quatre Vents
que publica l’Ajunta-
ment de Fontcoberta
amb la col·laboració
de la Diputació de Gi-
rona. Va ser presen-
tat el 21 d’abril a la
Sala d’Actes de can
Jan per Mercè Jua-
nola, regidora de cul-
tura, Narcís Vidal, del
Triops Marxaire, i el
propi autor davant de

nombrós públic. 

El llibre és un extracte i revisió dels escrits d’en Pere que ha
anat publicant al Butlletí de Fontcoberta. Es tracta d’un llibre
que compleix dos objectius: en primer lloc, fomentar les ca-
minades i el senderisme de lleure tot posant a l’abast de tot-
hom els nostres espais naturals més propers, que moltes
vegades són els grans desconeguts justament per això, per
ser tan propers. I, en segon lloc, posar negre sobre blanc la
petita-gran història del grup Triops Marxaire del qual en Pere
n’és l’ànima. 

A la contraportada, en Pere diu: « En aquest llibre he volgut
reflectir la meva estimació cap al territori i aquesta vegada
m’he volgut centrar exclusivament en les comarques gironi-
nes. Tenim el privilegi de poder gaudir d’unes àrees naturals
de gran valor paisatgístic que estan ben a prop nostre i val
la pena aprofitar-ho. Descobrir aquests paisatges i els indrets
que amaguen i poder-los compartir amb gent del meu voltant
és el que més m’ha omplert. I en aquest sentit hi juga un
paper molt important el grup excursionista ‘El Triops Marxa-
ire’de Fontcoberta i la seva gent. Amb ells he compartit
aquest paisatge, converses amenes i moments inoblidables.

Espero que sigui per molts anys». 

El llibre es ven a l’Ajuntament i a les principals llibreries de
Banyoles. A les fotografies podeu observar la portada del lli-
bre i diferents instantànies de la seva presentació a can Jan. 
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Llibre Sant Aniol d’Aguja

El llibre Sant
Aniol d’Aguja
/Valls, cims i

gent del Pirineu d’en-
tre el Vallespir i la
Garrotxa l’ha escrrit
Ernest Costa i Savoia
i ha estat editat pels
Amics de Sant Aniol
d’Aguja amb la col·la-
boració de la Diputa-
ció de Girona,
ajuntaments, entitats
públiques  i empre-
ses. 

A la presentació del llibre en Quim Oliver Tarradas, d’Amics
de Sant Aniol, escriu: «El gener del 2019 s’encarregava a
Ernest Costa i Savoia un llibre sobre Sant Aniol i avui us el
presentem amb molt de goig. Aquest indret emblemàtic hi té
un protagonisme important, és clar, però el contingut va molt
més enllà perquè enllaça territoris que hi tenen connexió

geogràfica o humana. És un document remarcable perquè
s’hi acullen aspectes que no s’havien publicat fins ara, la
qual cosa encaixa amb els objectius de l’associació de recu-
perar el patrimoni. Creiem que és una eina imprescindible
per saber sobre Sant Aniol i sobre tot allò que hi està rela-
cionat».

En el pròleg, Ramon Folch, Doctor en biologia i sociòleg, es-
criu el següent: « Anys enrere, se’m va acudir qualificar Er-
nest Costa de ‘notari del territori’. L’expressió va fer fortuna,
potser perquè era ben exacta. Les seves fotografies i els
seus escrits aixequen acta. Estableixen inequívocament què
és com i qui és què. No li agrairem mai prou. Llegeixes els
seus textos i te n’admira la precisió, la justa riquesa del llen-
guatge. Mires les fotos i et preguntes a quina hora s’ha llevat
i a quin crestall impossible s’ha enfilat per obtenir aquelles
llums i aquells enquadraments. Notari sí, però no pas de des-
patx. Em fatigo només de pensar-hi... L’Ernest ens ajuda a
veure coses que amb prou feines imaginàvem. En indrets
tan fressats com Sant Aniol, ens revela cares insospitades,
potser en forma de pedra desapareguda, de branca camu-
flada o de boira matinal. Ho trobo prodigiós». 

Llibre L’encantada de Parets 

En aquest llibre, Jaume Colomer  Feliu ens presenta
una versió actualitzada de la llegenda Les encanta-
des de la cinglera de Parets que va recollir Pere Al-

sius el 1876. Està situada a Parets d’Empordà (Vilademuls),
terra d’aigua i fonts vora el Fluvià i parla d’una dona encisada
per les encantades o dones d’aigua. Ha estat il·lustrat per
Olga Pinatella Corominas. Es tanca així la col·lecció Contes
de llegenda editada pel Consell Comarcal del Pla de l’Estany,
que presenta una llegenda per a cada un dels onze munici-
pis de la comarca. Presentació del llibre L’encantada de Parets a l’església parroquial de Parets d’Em-

pordà el 21 d’abril del 2023. A la fotografia hi veiem, d’esquerra a dreta, Gemma Vilar-

nau, presentadora, Jaume Colomer i Olga Pinatella.

Llibre El llenguerut

Quadern d'activitats i jocs en català. 102 activitats de
diferents nivells proposades per La incorrecta (Júlia
i Valentina Planas). Aquest llibre ha estat editat per

l’editorial Montena.

Aquest no és un quadern d’exercicis d’ortografia normal i
corrent: "el llenguerut" és el primer quadern d’activitats i jocs
en català de La incorrecta. Hi trobaràs activitats peculiars,
jocs ben parits, enunciats que et mantindran a ratlla, comen-
taris explicatius ocurrents i curiositats que no et deixaran in-
diferent.

Tant si ets dels qui sempre dubta amb l’ortografia com si ets
cinturó negre en reptes lingüístics, aquest quadern és per a
tu. "el llenguerut" és una oportunitat perquè visquis la llengua
catalana d’una altra manera: sense manies i amb (in)correc-
ció. Aprèn, repassa o perfecciona el teu nivell de català amb
La incorrecta. Obre "el llenguerut" per qualsevol pàgina i fot-
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li canya al català. A jugar!

- Paraules intraduïbles 
- Barbarismes molt suats 
- Mots encreuats molt incorrectes 
- Parònims impossibles 
- Eufemismes per quedar bé 
- Etimologia sorprenent 
- Neologismes moderníssims 
- Sopes de lletres entretingudes 
- Anglicismes pràctics 

- Frases fetes de tota la vida 
- Gentilicis que semblen broma 
- Interjeccions que hauríem de recuperar 
- Apel·latius amorosos molt tendres 
- Mots polisèmics superútils 
- Accentuació imprescindible 
- Llatinismes curiosos 
- Pronominalització essencial per salvar el català 
- Funcions sintàctiques bàsiques 
- Sudokus aptes per a gent de lletres

Medalla de l’Esport a Xavier Cros i Felip Julbe

El Pati de les Magnòlies de la seu de la Generalitat a
Girona va acollir el divendres 9 de juny, l’acte d’ho-
menatge a les 15 persones que han rebut enguany

les Medalles de l’Esport que atorga anualment la Represen-
tació Territorial de l’Esport a Girona, amb la col·laboració de
la Diputació de Girona. Els guardonats, provinents d’arreu
de les comarques gironines, han tingut papers destacats en
diverses modalitats esportives. Un d’ells ha estat Francesc
Xavier Cros per la seva llarga trajectòria vinculada a la sec-
ció de rem del Club Natació Banyoles com a esportista, for-
mador i com a fundador dels Amics del rem. També ha rebut
medalla el banyolí Felip Julbe, lligat durant dècades al món
del bàsquet, molts anys al Club Bàsquet Banyoles, entitat
que va arribar a presidir, i també a l’Atlètic Club Bàsquet
Fontcoberta, en la qual entrena i presideix des de la seva
creació fa quinze anys. Enhorabona a tots dos!

Les Medalles de l’Esport, que aquest any arriben a la seva
42a edició, són dels guardons més antics que es concedei-
xen a Catalunya. Per a l’obtenció de la medalla, es valora a
persones de més de 60 anys amb uns criteris que primen
més el treball anònim i desinteressat davant altres aspectes
com podrien ser els èxits esportius que haguessin pogut
aconseguir els candidats al llarg de la seva vida esportiva.
El procés per a l’obtenció d’aquest guardó s’inicia amb una
convocatòria, a principis d’any, en la qual es remeten les
bases a les institucions públiques i a les entitats esportives
de les comarques gironines, donat que són aquestes les que
han de presentar els seus candidats. Amb posterioritat, una
comissió de recompenses es reuneix per deliberar els can-
didats i proclamar els guardonats. 

Els 15 guardonats amb les autoritats

Els 15 guardonats amb les autoritats

Reconeixement a Ernest Costa 

El dimarts 13 de juny, Ernest Costa i Savoia va ser no-
menat Soci d’Honor de la Institució Catalana d’Histò-
ria Natural (ICHN) per la seva trajectòria  i dedicació

a la ICHN. Va compartir el reconeixement amb l’entomòleg
Amador Viñolas. L’acte es va fer a la seu de l’Institut d’Estu-
dis Catalans de Barcelona aprofitant l’assemblea de la ICHN.
Enhorabona Ernest!



FETS I GENT

33EL BUTLLETÍ  286

gran solvència a base d’assessorar i revisar. Amics, gràcies!

Com he dit, per conèixer un país és important saber quin és el
seu marc físic. Però a l’ensems ho és saber del teixit humà que
s’ha trenat al seu damunt. És així que m’han interessat de
manera especial aquelles persones que han desenvolupat
activitats estretament relacionades amb la natura, el territori. I
d’aquestes, encara més, aquelles que tendeixen a desaparèixer.
Que en força casos ja han emmudit o que canvien de soca-rel.
Em refereixo a les activitats de calciners, carboners, picadors,
traginers, pastors, trementinaires, pegaires, nevaters, margers,
pagesos... La llista seria llarga. 

No sé si som prou conscients de com la memòria oral referida a
les activitats esmentades és fràgil o s’ha perdut. El trencament
amb una cultura que venia de centúries enrere, fins i tot de
mil·lennis, és sobtat i té un abast fenomenal. Fins ara els
coneixements passaven de pares a fills i ens en fèiem pagues a
través de l’oralitat o d’una contemplació en directe. Viscuda. En
endavant la informació perdrà calidesa humana. Haurem de
buscar-la als papers perquè no quedaran informants. La ruralia
i sobretot la muntanyenca serà, és, un desert. Fins fa poc només
calia escoltar la gent més lligada a la terra per comprendre quina
relació hi establien, com percebien el bosc, el clima o la
presència dels llops, tant se val. De forma semblant veies un
arbre gros, anaves a la casa veïna i de seguida sabies quins
profits n’havien obtingut, quin nom propi se li donava, quina era
la seva biografia, quines llegendes, contalles o creences havia
suscitat. Perdem la memòria i amb ella una identitat que tant si
com no necessitem. 

Una memòria que des de l’esfera naturalista caldria preservar.
Posem per cas que fem el treball de camp necessari per redactar
una tesi doctoral centrada en uns insectes determinats. Al costat
dels mesos o potser anys que hi dedicarem és una fotesa el
temps oportú per establir una succinta documentació geogràfica
i de tot altre tipus que tingui solidesa. I és aquí on entra en joc la
gent de la contrada. Si encara n’hi queda, és clar. Escoltar-la,
serà enriquidor. Es desfaran malentesos i aneu a saber quines
descobertes valuoses farem.  

Ras i curt la meva feina té com a eixos vertebradors divulgar
com és el país, com s’hi ha viscut,  perquè és com és i de quina
manera els humans l’hem afaiçonat. Com no podria ser
altrament els aspectes fenològics i naturalístics en general, els
referits a l’arquitectura més humil com la de la pedra seca o la
dels camins antics, a la llengua i en especial als noms de lloc,
als inherents a cada activitat o als de les plantes hi tenen un
paper rellevant. Explicar una terra amb noms que no li
corresponen seria falsejar-la. Al capdavall, l’objectiu principal és
vèncer l’oblit.

Per acabar: l’enhorabona a la persona amb qui avui comparteixo
reconeixement, l’entomòleg Amador Viñolas. I gràcies a tots
vosaltres per la companyia i l’escalf. 

PARAULES D’ERNEST COSTA EN SER NOMENAT SOCI D’HONOR DE L’ICHN

Senyores i senyors, bona tarda! 

Quan l’amic Albert Masó va parlar-me de la possibilitat de
nomenar-me Soci d’Honor de la Institució Catalana d’Història
Natural no vaig dubtar-ho un segon. El meu sí va ser rotund.
Només pensar que una entitat com la vostra, antiga, sòlida i
arrelada em fes un reconeixement m’omplia de satisfacció. Ara,
quan la proposta ha arribat a bon port, és el moment d’agrair-
vos-ho. A l’Albert, per haver-ho suggerit i defensat amb tanta
convicció, estima i eficàcia; a vosaltres, la Institució, per haver-
ho acceptat. Al meu torn podeu tenir el convenciment que no us
decebré: m’esperoneu a continuar batallant amb el mateix delit,
entusiasme i il·lusió de sempre. 

Si bé formar part de la Institució és un orgull, orgull en el sentit
noble del mot, també em produeix un neguit que no puc
dissimular. És cert que sovint m’han etiquetat, ai las amb les
etiquetes!, com a naturalista. Però haig de confessar que,
pròpiament, no en soc. Miraré d’explicar-ho. 

Vinc de la fornada del 1940. Un any atziac, certament. Com ho
havien estat els quatre anteriors i ho serien tants i tants més que
vindrien a continuació. El país no existia. L’havien segrestat. A
l’escola ho patia a diari. Em parlaven amb una llengua que no
era la que gastava a casa ni amb ningú. Em donaven notícia del
Chimborazo i no em deien res del significat volcà de la Crosa de
Sant Dalmai, que es troba, ves per on, al meu poble; o dels
volcans d’Olot, que són a un no res i són molts. M’era possible
percebre-ho gràcies als providencials llibres que em queien a
les mans i que em servien de pedra de toc. Més enllà dels textos,
contrastar els dibuixos dels meus llibres escolars, tan mediocres,
amb la vigoria dels d’en Junceda, de la Lola Anglada o d’en Joan
Llaverias era visible als ulls d’un adolescent com jo. Amb quin
goig recordo el repertori d’animals que m’oferia aquest darrer!

Com més practicava l’excursionisme, més me n’adonava: calia
conèixer el país, saber-ne coses. Però hauria estat eixorc
quedar-me les descobertes per a mi. Calia compartir-les. Les
fotografies, que des de llavors han estat les meves aliades, en
aquells moments en forma de diapositives, em servirien. D’aquí
a pensar que els materials audiovisuals serien útils a la mainada,
a la mainada de les escoles, va haver-hi un pas. Un altre pas
comportà fer extensiu aquest coneixement a altres col·lectius.
Fins i tot, darrerament, al d’aquelles persones que han vingut de
latituds llunyanes. Torno a les fotografies: també m’han estat útils
per il·lustrar llibres i altres publicacions on els aspectes
naturalístics o geogràfics hi han tingut pes.

És evident que per explicar un territori, una terra, és fonamental
saber quin és, com és, el seu espai físic. Cal saber-ne la situació
i posició, el relleu, el sistema fluvial, les plantes, la fauna... I aquí
comença el meu festeig amb els aspectes naturalístics. Fa poc,
amb motiu d’una exposició que se’m dedicava, redescobria els
crèdits d’alguns treballs realitzats. Renoi!, vaig pensar. Quin
encert: hi figuren diversos noms d’entre els naturalistes més
rellevants dels darrers anys. Van donar-me un cop de mà d’una
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Final de Curs a l’Escola Alzina Reclamadora 

El maig del 2021, abans de celebrar el dinovè aniversari,
a en Marc li van diagnosticar un sarcoma d’Ewing a la
columna vertebral, que el va deixar paraplègic i amb molt

mal pronòstic. En Marc va morir divuit mesos després, amb
només 20 anys, per culpa d’aquest càncer, que es desenvolupa
al teixit ossi i les parts toves i que afecta majoritàriament joves i
adolescents. La seva incidència al nostre país és d’un cas per a
cada milió d’habitants l’any, amb una cinquantena de persones
afectades cada any, i l’índex de mortalitat és molt elevat.

En Marc era un jove estudiant de periodisme i jugador de wa-
terpolo del Club Natació Banyoles. El càncer li va estroncar els
seus objectius vitals i li va reduir la mobilitat, però va trobar grans
professionals que el van atendre i acompanyar, tant a la Gutt-
man com al contacte amb l’associació MIFAS. Aquestes barre-
res arquitectòniques que es va anar trobant pel camí van ser

l’origen d’aquesta cursa inclusiva i apta per a tots els públics. En
Marc no només volia organitzar una cursa per a recaptar diners
per a la investigació d’aquesta terrible malaltia que estava vivint,
sinó que volia que tothom hi pogués participar i gaudir de l’entorn
del pla de Martís. 

En Salvador Riera, la Marta Castellà i la Cristina Riera, la família
d’en Marc, juntament amb altres familiars i grups d’amics, han
volgut complir el desig d’en Marc i és per això que han organitzat
aquesta cursa solidària inclusiva. Els diners que es recullin es
destinaran íntegrament a l’Institut de Recerca de l’Hospital de la
Santa Creu i Sant Pau, hospital de referència en sarcomes i que
va tractar en Marc durant molts mesos. 

La marxa-cursa solidària tindrà lloc al pla de Martís, on en Marc
solia anar a desconnectar i a carregar energia abans i durant el

Actes dels alumnes al pati de l’escola (Fotografia de Josep Bustins)

Alumnat de 6è de Primària de l’Escola Alzina 
Reclamadora curs 2022-2023

D’esquerra a dreta, darrere: Diana

Jordà Pinatella, Èlia Garcia Amagat,

Judit Márquez Silva, Jordi Palomé

Pont, Ferran Martín Sanromà, Lídia

Arévalo López, Estel·la Camps Bagué

(tutora); asseguts: Marc Martínez Mar-

tínez, Blai Fajardo Viñolas, Júlia Lo-

zano Moya, Carla Castellà Font, Pau

Bellver Soler, Berta Gallardo Costa,

Aura Roca Porta.  Falta: Aram Bosch

Bejarano.

L’ARRIAREM, cursa solidària inclusiva en memòria d’en
Marc Riera Castellà

La cursa tindrà lloc el 12 de novembre a Fontcoberta, a l’entorn del pla de Martís, per
recaptar diners per a la investigació del sarcoma d’Ewing.
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tractament. Hi haurà dos recorreguts, un de curt i senzill de 5km
i un altre de més llarg i per corriols de 10km. Les inscripcions
tenen un preu de 12€ i es poden fer ja a través de la pàgina web
de curses.cat, on també es contempla l’opció de fer la donació
sense participar a la cursa. Les empreses i persones físiques

que ho desitgin també poden fer una aportació directament a
l’hospital; per fer-ho caldrà que enviïn un correu electrònic a ar-
riaremcursa@gmail.com i la família els informarà de com fer-ho.
Totes les novetats referents a la cursa es poden consultar a les
publicacions que la família fa a instagram a arriarem-cursa.

El nou jou de la campana de 1755

La campana del 1755 ja té enllestit el nou  jou que sub-
stituirà el vell, adaptant-lo tecnològicament als nostres
temps. Durant uns quants mesos la campana i el jou

vell han estat exposats a l’església de Sant Feliu de Fontco-
berta, mentre s’esperava el nou. Ara ja està acabat, amb el
nom de totes les persones que han col·laborat en l’adquisició
del jou. Quedarà un gravat damunt la fusta, per a la història
d’aquesta campana. Reproduïm un trosset de l’escrit que
Mn. Jordi Font ha fet pel programa de la Festa Major:
“Aquest any 2023, a l’Ofici de Festa Major de Sant Feliu de
Fontcoberta, inaugurarem aquest so de la campana de 1755
amb el jou nou que permetrà brandar-la. El jou és de fusta
d’iroko, i l’acompanya el motor que la farà bogar”. Al mateix
temps, Mn. Jordi ens informa que es programarà perquè
cada dia toqui l’Àngelus a les 12 del migdia. En el proper but-
lletí es farà un reportatge més extens de tota la feina feta al
voltant d’aquesta campana.
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JOAN ESTARRIOLA VILARDELL, exalcalde
Per Jaume Colomer

Fer d’alcalde sacrifica
la vida familiar?
Sense cap mena de
dubte que la sacrifica
molt, en el meu cas a la
meva parella. Quantes
festes familiars ha hagut
d’anar sola perquè ha
sortit una reunió d’última
hora? Inclús, alguna
vegada ens hem trobat
que havíem preparat

una sortida de cap de setmana i resulta que els d’Urbanisme vénen a veure
una obra i et diuen: fa tres mesos que has demanat hora, vindrem
divendres. I li dic a la meva dona: no podem marxar divendres, haurà de
ser dissabte. I apa, aguanta! Això m’ha passat, no una sinó moltíssimes
vegades. Una vegada, al principi, vam haver d’escurçar les vacances tres
dies. I quantes vegades ha dinat sola! Quan arribava ella ja marxava a
treballar. Així de vegades! A casa t’han d’aguantar les neures, sentir explicar
els problemes (aquell se m’ha empipat, ha fet coses sense permís, no li
podem donar permís si la tècnica ho diu...). No m’ha agradat haver de fer
informes negatius. I és clar, sempre et descarregues amb la família. I parles
de política municipal dia sí dia també. Si no hi ha la complicitat de la parella,
és impossible aguantar setze anys. Però ara tinc el convenciment i la
tranquil·litat per compensar-li la resta de la meva vida.

Ocupar l’alcaldia és una bona oportunitat d’adquirir coneixements...
Sí, sí, és una bona oportunitat per conèixer el territori, els veïnats, etc. A
part d’això, coneixes l’administració en general. D’urbanisme, quasi sóc un
expert! Quan vaig entrar, tenia dificultats per saber què és una zona urbana
no programada, una zona urbana programada, un zona urbana
consolidada, una zona de serveis, una zona d’equipaments, el POUM, el
PUOSC, etc. També què és l’aprovació inicial, l’exposició pública,
l’aprovació definitiva, etc. Aquest tipus de coses et venen grans, però n’has
d’aprendre aviat, t’has de documentar ràpidament. Vull trencar una llança
a favor dels partits. El meu és un partit molt municipalista, molt acostumat
a picar pedra, amb gent experta en tot i per tot. Truques i dius: em trobo
amb aquest problema, com s’ha de fer això? Mira, hi ha aquest precedent
i aquest altre, fes-ho així. T’orienten, no estàs a la bona de Déu. Després
hi ha els tècnics municipals. Hi ha dues figures que són cabdals per a un
alcalde: el tècnic municipal, que si no hi tens confiança estàs mort, i el
secretari, que ara també és interventor. Amb la política antifrau, s’ha
complicat de tal manera l’administració que s’ha creat un monstre. Acabes
aprenent una mica de tot: d’urbanisme, de medi ambient, de recollida
selectiva, etc. 

Un bon alcalde sovint ha de pensar en l’ajuntament?
En el meu cas era inevitable. Quan anàvem de viatge, a Holanda per
exemple, i anaves a un parc públic i veies que no hi havia ni una sola
paperera. I et preguntes, com és possible? Veies gent menjant gelat que
posaven l’embolcall a dins d’una bossa. Aquí necessitem papereres i els
carrers estan bruts, amb papers per terra, i allà, ni un. És una qüestió
educacional. O veies una plaça i et fitxaves com l’han resolt o quins arbres
hi ha. La idea de les escultures del Parc d’Espolla, van sortir d’un viatge al
sud d’Anglaterra, a Bournemouth, on quan passejaves per la costa
juràssica veies un escarbat enorme de la fauna local, de fusta, interactiu i
amb informació sobre l’animal i que la mainada hi podia pujar a sobre. Vaig
pensar: una cosa semblant ho podem fer a la platja d’Espolla. O veure una
festa. La revetlla de Sant Joan, tal com la fem a Fontcoberta, va sortir de la
Festa Major d’Alcúdia de Crespins, del País Valencià. Els grups, potser fan

dues-centes paelles per sopar (insòlit menjar arròs per sopar) a l’avinguda
de la vila, de dalt abaix, que és enorme. La gent va a l’ajuntament i diuen
els que seran i els hi posen taules, cadires, llenya i la música. Aquí, la
revetlla ens ha funcionat doncs s’hi apleguen entre dues-centes o tres-
centes persones cada any. Tothom fa el que vol però amb la intimitat del
seu grup però de manera col·lectiva amb tots els altres. 

T’ho has passat bé fent d’alcalde? Quin moments bons o satisfactoris
has tingut? 
M’ho he passat bé perquè feia una cosa que m’agradava. Tenim la facultat
que els moments dolents s’acaben oblidant. Allò millor per a un alcalde és
quan necessitem un equipament i l’acabem fent. Vaig estar enormement
feliç quan es va fer la depuradora, o culminar amb condicions el pavelló
perquè hi havia mancances, quan vam poder fer la llar d’infants, quan vam
poder ampliar l’escola, que va costar molt i en plena crisi econòmica. També
quan vàrem resoldre de manera brillant el carrer Mare de Déu de la Font,
l’adquisició de la rectoria de Vilavenut, construir el dipòsit d’aigua de
Vilavenut o el Parc d’Espolla. A vegades t’has hagut de posar al costat del
propietari. S’ha d’entendre que tothom defensi la seva parcel·la. Cal ser
empàtic. 

Deus haver tingut moments que t’ho has passat malament.
Ho he passat malament quan la gent ha vingut amb insults i amb males
maneres, que n’hi han hagut poques però n’hi han hagut. I algunes altres
més subtils que solen aflorar en campanya electoral. Per exemple, si vols
millorar la comunicació no diguis que l’acció municipal no és transparent.
Digues que la vols millorar, que ha de ser més assequible. Hi ha moltes
maneres de dir-ho perquè si ho dius així, vols dir que és opaca? Què
s’insinua? Que s’amaguen coses? Som delinqüents? Compte amb les
paraules. Això sí que fa mal. Em molesta quan es fa servir l’anècdota com
a categoria i que s’expliquin falsedats. Jo no ho he fet mai. En un altre ordre
de coses, el primer pressupost que vam fer quan vaig entrar, el del 2008,
vam pressupostar uns dos milions d’euros i escaig. El del 2015 no arribava
a 1.100.000 euros, vam tocar fons. Va haver-hi dos mesos que vam tenir
dificultats per pagar els treballadors. La Generalitat també ho va passar
molt malament, doncs ens devien gairebé 400.000 euros. Aquí hi ha una
feina increïble dels regidors. Vull parlar d’en Narcís Bartis, d’en Xupi amb
la brigada, de la Pilar Busquets, que va fer una feina que ningú li pagarà
perquè va revisar tots els convenis a la baixa. A les entitats els donàvem
entre 1.500 i 2.000 euros a cadascuna i vam passar a traure-la i només
donar subvenció segons activitat. D’aquesta manera, es va poder donar
una subvenció entre 500 i 600 euros a cadascuna. Si posaven que l’activitat
l’organitzava l’entitat i l’Ajuntament de Fontcoberta, l’assegurança de
responsabilitat civil se’n feia càrrec. Era una manera encoberta de fer una
pòlissa addicional i que suposava un estalvi. La pandèmia del coronavirus
va ser terrible, va ser una sagnia terrible. I també el Glòria, una gran
depressió atmosfèrica, que va suposar haver d’invertir uns 63.000 euros. I
coses d’aquestes. 

Quina visió t’emportes de l’alcaldia?
A l’alcaldia no pots prendre cap decisió en funció de la teva situació actual,
sempre has de tenir una visió a distància.  No pots prendre les decisions
en funció de les teves necessitats. Has d’escoltar, posar les coses al cim
de la taula i tenir visió municipal encara que hagis de prendre una decisió
que no t’agrada. Això és el que he après, que és molt important. A casa no
s’ha de fer el que jo vull sinó el que volem tots. Fer d’alcalde, segurament
ha estat una de les millors coses que m’ha passat a la vida. Tinc molts i
molts records i tinc molts apunts i no sé si algun dia m’atreviré a fer alguna
cosa. 

I ara què?
Ara, viure d’una altra manera sense tenir responsabilitats polítiques. Estic
jubilat, tinc nets, m’agraden moltes i moltes coses, podré anar a passejar,
anar a caminar  amb la dona, tinc un hort, tinc coses a fer a casa, tinc moltes
aficions com fer vi, potser tornaré a remar per passar-m’ho bé... i acabar
de passar els anys de la meva vida gaudint-la.

Parlem amb en Joan

dels setze anys que ha

ocupat d’alcaldia de

Fontcoberta. Gràcies.

NOTA: Podeu seguir

l’entrevista completa a

la web de l’Ajuntament


